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Iz vsebine
•  Polletna konferenca organiza

cije ZK v podjetju je bila 
tokrat zelo uspešna

•  Najvažnejše misli iz referata, 
diskusije in zaključek

•  O delu in uspehih Izobraže
valnega centra in bodoče na
loge

•  Proizvajalci sprašujejo
•  Intervju z dosedanjim pred

sednikom CDS
•  Mrtva črka na papirju (in 

ne edina)

Polletna konferenca organizacije ZK 
v podjetju je bila tokrat zelo uspešna

•  Člani novega CDS in novih 
ODS

•  Napake, ki jih demalo, nam 
zmanjšujejo dohodke! (Iz 
predilnice II)

•  Danes vam predstavljamo 
tkalke

Že re fe ra t se je  bistveno razlikoval od p re jšn jih  v  tem , da 
v n jem  ni bilo nepotrebnega filozofiranja in k ilom etrov številk, 
tem več konkretn i podatk i in ugotovitve te r  v rs ta  problem ov, ki 
jih  je  treb a  v p rihodn je  reš iti ozirom a zm anjšati. Z aradi konkre t
ne vsebine je  bil re fe ra t odlična osnova za d iskusijo . Le-te so tud i 
bile zelo dobre in konkretne, predvsem  naslednje: tovariša  inž. 
Pogačnik M irka, ki je  obrazložil izredne težave plem enitilnice I 
in  svoje m išljen je  o predvideni povečavi plem enitilnic; tov. Polde 
Jenko je  obdelal p rob lem  delovne sile v povezavi z dohodki, vp ra
šan je  perspektivnega razvoja našega p o d je tja  in  prim erjavo  polo
ža ja  našega p o d je tja  nasp ro ti ostali in d u s triji v občini; tov. An
ton  M iklavčič, je  poudaril po trebo  po razširitv i nagra jevan ja  tud i 
n a  štedn jo  z m aterialom , po m ehanizaciji adm inistracije  in  po 
uvedbi p rav ih  ekonom skih enot, ki bi sam osto jno  razpolagale s 
sredstv i, ki jih  ustvarijo . Dobro d isku tira li so  še: tov. Z. Cerne, 
Z lata H um er, D. D jukanovic, Ančka Rozman in Rudi Polak.

p rihodnje  rešiti, da nam  ne bodo 
povzročili zapletov in političnih 
problemov.«

N ato so bili navedeni vzroki, ki 
so v zadnjih  letih  negativno vpli
vali na poslabšan je  razm er, kljub 
dejstvu, da smo dobro gopodarili 
in dosegli celo boljše rezultate, 
tako v pogledu produktivnosti kot

tudi v kvaliteti in asortim entu. 
Dva važna vzroka sta — predvsem  
stalno  n araščan je  poslovnih stro 
škov zaradi povečevanja cen su
rovinam  in  raznem u m ateria lu  
ter zaradi zacem entiranih cen 
naših  izdelkov. K olikor bo šlo 
tako naprej, nam  prosti skladi ne 

(Dalje na  2. stran i)

•  Cvetje na oknih
•  Za spretne roke
•  Želimo si kaj boljšega na 

strani »žena in svet« in PRI
POMBE

•  Nagradna križanka
•  Leteči čolniček
•  Izlet na Piitvička jezera

O delu in uspehih Izobraževalnega 
centra in bodoče naloge

Najvažnejše misli iz referata V eni zadnjih številk je neznan proizvajalec postavil vpra
šanje, kako dela center, kakšne uspehe ima in če s svojimi 
uspehi opravičuje obstoj.

V tem, dokaj obširnem sestavku, bom skušal prikazati uspe
he centra, hkrati pa tudi s kakšnimi problemi in težavami se 
člani tega oddelka borijo, da bi povsod, kjer je potrebno, teore
tično in praktično izpopolnili proizvajalce, da bi delali laže, 
bolje in ekonomičneje. Upam, da bo članek dovolj jasen in 
utemeljen odgovor na postavljeno vprašanje.

Uvodoma je  v  re fe ra tu  sek re ta r 
tovariš R ojina p rikazal pom en 
V III. kongresa ZKJ, ki s to ji p red  
kom unisti. »V obdobju  do kon
gresa m oram o kom unisti še in
tenzivneje p rije ti za delo, doseči 
še večje in boljše  rezultate, ko t 
sm o jih  doslej,« je dejal tov. Ro
jin a . »Smernice za p redkongresno  
dejavnost nam  je dal VI. p lenum  
CK ZKJ. Iz n jih  izhaja predvsem  
važna ugotovitev, da v p rihodn je  
ni m oč napredovati dovolj uspeš
no, b rez  izpopolnjevanja sistem a 
delitve dohodka, brez solidnega 
reševanja življenjskega in druž
benega s tan d ard a  zaposlenih. Da 
je  to vp rašan je  zelo resno  tudi v

našem  p o d je tju , dokazujejo  po 
datk i o  sk ladu iskuipne porabe, ki 
je  im el le ta  1961 še 450 m ilijonov, 
le ta  1963 pa 0 m ilijonov. Ce v tem 
le tu  ne bi im eli poskusne p ro iz
vodnje, bi kaj težko prem agali 
k ritično stan je . »Tistim, ki u stv a r
ja jo , naj tud i največ ostane,« je 
dejal tovariš sek re ta r.

»Pomen sm ernic VI. p lenum a 
ni v tem , da jih  sam o prečitam o, 
se jih  naučim o na pam et in izo
blikujem o nekaj načelnih fraz, 
tem več v konkre tn i obdelavi b i
stvenih problem ov, ki jih  m oram o 
rešiti. Zato naj tudi konferenca 
obdela ipredvsem k ritična  vpraša
n ja  in  problem e, ki jih  m oram o v

Izobraževanje, ki zajem a stro 
kovno, družbeno - ekonom sko in  
politično plat, p o sta ja  vsako leto  
bolj obsežno in  zahtevno. Ni 
dvoma, da je  to posledica novih 
tehnoloških postopkov, avtom ati
zacije, m odernejših  organizacij
skih prijem ov v proizvodnji, eko
nom skih zahtev in  družbenih od
nosov v procesu dela.

Tako pestro  izobraževanje za
hteva razne oblike te dejavnosti, 
če hočemo, da bo  uspeh k a r  n a j
boljši, če naj bo v zadovoljivi 
m eri tud i koristno. Le takšno 
izobraževanje nam  bo' omogočilo 
izboljšati pogoje dela, lažje izvr
ševanje nalog, h itro  in  solidno 
osvajan je  novosti itd . K ljub dej
stvu, da je v določeni m eri iz
popolnitev  mnogim  prepo trebna 
in nu jna, sm o v preteklem  ob
dob ju  (verje tno  bom o tudi v bo
doče!) naleteli na  razne težave, 
ko t so: nezainteresiranost, p re 
obrem enjenost ( triizmensiko de
lo) p roblem  prevoza, neurejeno 
vrffstvo o trok , nizka izobrazba 
(5—6 razredov osem letke), nizka 
strokovna izobrazba, šibka stru k 
tu ra  strokovnega kad ra  v proiz
vodnji in  v posam eznih strokov
nih službah in končno tudi nizki 
osebni dohodki v p rim erjav i z 
dohodki na podobnih  ali is tih  d e 
lovnih m estih  v drugih vejah  in

dustrije . Ti problem i so dosti
k ra t vzrok, da se p r i nekaterih  
oblikah izobraževanja poslužim o 
nedem okratičnega načina, ko p ro 
izvajalca enostavno k a r prisilim o, 
da  sodeluje. Jasno  je , da ta  m e
to d a  n e  daje  popoln uspeh, če
p rav  je  vseeno boljša, ko t nobe
na. To m etodo  d ik tira jo  p red 
vsem h itre  sprem em be v proiz
vodni i, obsežne rekonstrukcije, 
zahtevnejša izdelava novih a rti
klov itd ., k e r  vse to  zahteva 
h itro  in  ustrezno prilagajan je  
posam eznika, oddelkov in enot. 
Le tako  bom o tud i v  novih pogo
jih  dela kos nalogam , ki so vedno 
bolj zahtevne, težje in  odgovorne.

S trokovna in  d ružbenoeko
nom ska sposobnost naših  članov 
je  zelo pom em ben fak tor, k i moč
no vpliva n a  m ateria ln i položaj 
p o d je tja  in  posam eznika. Čeprav 
to  vemo, pa vendar do sedaj n i
sm o uspeli izkoristiti vseh mož
nosti, k er vse preveč izgubljam o 
čas z iskanjem  najugodnejših  
m om entov za sam o organizacijo 
izobraževanja. To iskan je  je  po
sledica neplaniranih  po treb  po 
kadrih  ozirom a bolje rečeno, 
prepozno začnem o ugotavljati, 
k je  in kakšne kadre bom o potre
bovali za razne sprem em be, no
vosti in  podobno. Tako se dosti
k ra t zgodi, da m oram o h k ra ti re
ševati več različnih zahtev po 
izobraževanju, k a r zahteva dodat
ne m oči v Centru, ker sta ln i ka
dri vsega ne zm orejo  n iti v nad
u rnem  delu. Vse to  povišuje 
stroške, onemogoča sistem atično 
delo in zasledovanje rezultatov 
izobraževanja v proizvodnji, če
prav bi bile p rav  te  ugotovitve 

(Dalje na 6. s tran i)

Delegati in gosti na konferenci

Proizvajalci sprašujejo
Proizvajalka sprašuje, kako je  letos s stanovanji v sam skem  do

mu. Ali bo vseljiv, kakšni pogoji življenja bodo v njem , kakšne 
bodo cene in kako bo z oprem o stanovanj.

Odgovor na  to vprašanje bomo objavili v 7. številki Tekstilca!

Odgovor na vprašanje: ALI BOSTE TUDI V NAŠEM PODJETJU 
DVIGNILI NAJNIŽJE DOHODKE NAD 25 tisoč din?

Omenili smo že v p re jšn ji številki, da odgovorni člani proučujejo 
to vprašanje, da iščejo m ožnosti pravilne rešitve itd. V dokajšnji 
m eri pa  je  ta  problem  že rešila proizvodnja sam a, kako daleč, lahko 
vidite iz tabele, ki jo  objavljam o.

Intervju z dosedanjim predsednikom CDS
za .seje in seveda še številčno pre- je, 
velik  CDS, saj je  imel Ikar 85 čla- m u zadeva, 
nov. Vse to  je, poleg osta lih  pro- ni

Namen intervjuja je, da konkret
no prikaže dosedanje delo in sam  
sistem  upravljam j a centralnega 
delavskega sveta, da pokaže sla
bosti in pomanjkljivosti, ki so 
ovirale in zmanjševale uspeh in 
pomen tega organa.

1. Zanima me, kakšno oceno za
služi po vašem mnenju CDS za 
svoje delo v preteklem obdobju?

Sicer nerad , vendar, če že m o
ra  odgovoriti, potem  bom  pa 
odgovoril objektivno: KOMAJ ZA
DOVOLJIVO. To je  sicer žalostna 
ugotovitev, vendar resnična. 2

2. Kateri razlogi s0 vplivali v 
preteklem obdobju na dejavnost 
delavskih svetov, da svojih na
log niso uspeli izvršiti tako, kot 
ste pričakovali?

Predvsem  bi om enil slab se
stav  zadnjega CDS, m ajhno  ude
ležbo članov, preveč obsežne seje, 
obsežen in kom pliciran  m ateria l

blem ov, negativno vplivalo na 
uspešno delo organa.

3. Ena izmed večjih slabosti 
članstva teh organov je brez dvo
ma majhen odstotek članov, ki 
aktivno sodelujejo v razpravah. 
Kaj je vzrok, in  kako mislite, 
da bi to slabost v prihodnje od
pravili ali vsaj zmanjšali?

Res je , da je  toil odsto tek  
aktivnih  članov zelo nizek. K akih 
p e t se jih  je  stalno spuščalo v 
diskusijo , osta li p a  so večji del 
molčali, vsaj tak ra t, ko sm o ob
ravnavali važnejša vp rašan ja  iz 
proizvodnje in ekonom ike. Ce pa 
je  šlo za kakšne dinarčke, pa so 
na dolgo in široko predlagali in  
razprav lja li k a r vsi. Vzroki, da 
se n iso  člani razp rav  aktivno ude
ležili v večjem  številu so nasled
nji: om enil sem  že dokaj obsežna 
in kom plicirana poročila. Jasno

da človek težko sodeluje, če 
ki se jo  obravnava, 

razum ljiva. Vzrok pa je bil 
(Dalje n a  4. s tran i)

Janez BOŽICEVIC

Stan je  od jan u arja  do aprila  letos:

Enota jan u ar februar m arec april

Predilnica I 2 2 _ _
Predilnica II 87 37 15 5
Tkalnica I 261 218 181 159
Tkalnica II 239 196 130 104
Plem enitilnica I 74 45 63 43
Plem enitilnica II 30 10 4 4
Vzdrževalni obrati 36 13 13 9
Uprava 11 8 7 1

Skupaj 740 529 413 325

Število članov, ki im ajo dohodke pod  25 tisoč se je  torej v 
mesecu aprilu  znižalo na 325. V erjetno je, da se bo v p rihodnjih  
mesecih to  stan je  še izboljšalo, predvsem  v plem enitilnici I in 
v predilnici IL  V tkalnicah je  zadeva bolj resna in  jo  bo  treba 
rešiti na drug ustrezen način. Povedati m oram o še to, da je  v tem  
poročilu zajetih  tudi precej tistih  članov, ki so zasedli delovna 
m esta pred  kratk im , pa zato ne prejem ajo  polnih osebnih dohod
kov, temveč z 10 ali več odsto tn im  odbitkom . Po preteku odgo
varjajoče dobe zaposlitve, bodo zato ob polnem  prejem anju  tudi 
njihovi dohodki nad 25 tisoč din.

K ljub m očnem u prizadevanju, da se dvigne vse proizvajalce nad 
25 tisoč din, pa to  ne bo izvedljivo, ker je  v tkaln icah nekaj ljudi, 
ki so stalno pod norm o. V tak ih  prim erih  seveda ni m oč pom agati.

(Dalje na  4. stran i)



Polletna konferenca organizacije ZK v podjetju je bila tokrat zelo uspešna
Najvažnejše misli iz referata

('Nadaljevanje s 1. stran i) 
bodo zadoščali niti za pokritje  
anuitet od kreditov za obratna 
sredstva. Le-te bo treba  k riti iz 
am ortizacijskega sklada, k a r  bo 
zm anjšalo m ožnost nadaljnjega 
izpopolnjevanja stro jnega parka 
in oprem e. Za negospodarske in
vesticije predvsem  za gradnjo 
stanovanj, p a  sredstev sploh  ne 
bo. V takih pogojih pač ni upati 
na rešitev vprašan ja  42-umega 
delovnega tedna, da ne omenimo 
problem a ljudi, ki im ajo dohod
ke pod 25.000 dinarjev. Prišel je 
čas, ko b i tekstilno industrijo , 
spričo doseženega razvoja ostale 
industrije, lahko razbrem enili od 
nesorazm erno visokih obveznosti 
v obliki prom etnega davka.«

»Sedaj to  vprašanje že rešuje
jo, p a  zato  o tem  prob lem u ne bi 
kaj več govorili na današnji kon
ferenci. M oramo p a  se pom eniti 
o naslednjih:

— p lan iran je  proizvodnje,
— sedanje investicije, njihov 

rezultat in  učinek,
— bodoče investicije,
— izpolnjevanje plana po koli

čini, vrednosti, asortim entu  in 
kvaliteti,

— o ekonomičnosti in rentabil
nosti artiklov,

— o uvajan ju  in razvijanju so
dobnejših oblik tehnološkega po
stopka,

— o varčevanju z m aterialom ,
— o 42-umem delovnem tednu,
— o odpravi ozkih grl,
— o čuvanju in vzdrževanju 

strojnega parka,
— o boljšem  izkoriščanju s tro j

ne opreme,
— o nagrajevanju  v ekonom 

skih enotah,
— o povečanju storilnosti,
— o h itrejšem  uveljavljanju no

vih in  zam enjanih stro jn ih  kapa
citet do možnega učinka,

— o usposab ljan ju  potrebnega 
kadra za te  istroje,

— o odgovornosti članov do 
navedenih vprašanj itd .

Vsa ta vprašanja je  možno re 
šiti, če bom o znali p rav  m i ko
m unisti na jti pravo po t. N aša na
loga je, da z delom in vzgledom 
pritegnem o k sodelovanju tudi 
ostale člane kolektiva. Naša nalo
ga je, da mobiliziram o vsaj veči
no članov, da jih  s problem i se 
znanimo, da jih  za n jih ' reševanje 
pridobim o. Le s skupnim  delom 
bom o dosegli želeni cilj. Jasno pa 
je, da se m ora končni uspeh 
poznati na osebnem  dohodku sle
hernega člana in na sredstvih 
skupne porabe.«

V refera tu  so bile dalje  p rika
zane še naslednje zanim ivosti: 
Proizvodni p lan  za leto 1964 smo 
sicer sprejeli p re j, kot običajno, 
vendar še vedno prepozno, kar se 
nam  je maščevalo v prvih mese
cih. V bodoče bo  treba p lan  za 
prihodnje leto sprejem ati vsaj tri 
mesece p red  izvajanjem . Isto

velja tudi za mesečne operativne 
plane, ki b i jih  enote m orale do
biti višaj 1 mesec p rej.

Potrebna je  tesnejša povezava 
m ed tehničnim  in kom ercialnim  
sektorjem  te r ekonom skim i eno
tam i, glede p lan iran ja  količin po 
sam eznih artiklov in  varian t. Tu 
dostik ra t izgubljam o velika sred
stva. V erjetno izhajajo nekateri 
problem i iz slabo proučenega 
tržišča. V tem  pogledu bom o raz
mere m orali bistveno izboljšati.

Pregled izpolnitve p lana  po ko
ličini, vrednosti in asortim entu  
te r kvaliteti p o tr ju je  p re jšn je  
ugotovitve, nam reč te, da nam  
prepozno znani osnovni p lan  po
vzroča prve mesece resne izpade, 
ki iih potem  le z  m uko nadokna
dimo. Posebno pa je  v tem  po
gledu resno vprašan je  izgubljenih 
sredstev in  Še bolj zm anjšani 
osebni dohodki, ki zadenejo ne
posredne proizvajalce. Z adnje po
vzroča negodovanje, odhode iz 
pod jetja  in zm anjšuje voljo do 
dela.

Osebni dohodki sicer iz meseca 
v mesec naraščajo , vendar ne 
tako dobro, da b i bili z rezu lta ti 
lahko zadovoljni. Zelo slabo s to ji 
plem enitilnica I, ki ji bo treb a  
takoj priskočiti na pom oč. *

Tudi število tistih , ki im ajo 
dohodke pod  25.000 dinarjev  sta l
no pada, vendar je  tudi ta  spod
n ja  m eja  zelo nizka, prenizka. N a
ša strem ljen ja  bodo torej m orala 
iti naprej. Za nas ne sme biti reši
tev ita, da  spravim o vse nad 25.000, 
temveč, da dvignemo to. spodnjo 
m ejo nad  30 ali 35 tisoč d in . To 
bo potrebno zato, ker nism o v 
proporcu z ostalim i industrijam i 
v kom uni. Zato im am o p rav  v 
tem  letu  izredno m očno fluk tua- 
cijo, in to predvsem  dobrih ljudi. 
Ta pojav  nas dvakrat brem eni: 
prvič zato, k e r  odhaja jo  p ridn i in 
izučeni, drugič zato, k e r  m oram o 
novince zopet priučevati.

R eferat om enja dalje Še nagra
jevanje za štednjo z  m aterialom , 
delitev dohodka v povezavi « 
prazniki, izpopolnitev sistem a na
grajevanja članov vezanih enot, 
42-urni delovni teden, delovanje 
in ojačitev strokovnih služb, s tro 
kovno in politično izobraževanje 
članov.

»Razumljivo je,« je  tov. sekre
ta r  dejal, »da bi b il refera t p re 
dolg, če bi hotel v n jem  zajeti 
in obdelati vse problem e in teža
ve. To naj bo  predvsem  naloga 
konference. M oram pa  reči eno: 
NAŠA NALOGA Nil, DA SAMO 
UGOTAVLJAMO SLABOSTI IN 
POMANJKLJIVOSTI, TEMVEČ, 
DA POIŠČEMO POT. KAKO PRO
BLEME PRAVILNO OCENITI, 
KAKO RAZMERE POPRAVITI, 
KAKO ZA DOSEGO BOLJŠIH 
USPEHOV ANGAŽIRATI KAR 
NAJVEČ ČLANOV KOLEKTIVA. 
CE BOMO KOMUNISTI V TEJ 
SMERI DEJ STV OVALI. POTEM 
USPEH NE BO IZOSTAL.«

RAZMERE V PLEMENITILNICI I SO POSTA
LE PROBLEM št. 1! ALI SMEMO MISLITI NA 
CENTRALNO PLEMENITILNICO?
(diskusija M. inž. POGAČNIKA)

Tov. Pogačnik je med drugim 
dejal: »Razmere v našem obratu 
so postale nevzdržne. Zaradi po
udarjenega prehoda na boljši 
asortiment in krajše variante so 
nastopile nevsklajenosti, ki jih na 
eni strani povzročajo zahteve ko
merciale, na drugi pa pomanjka
nje oziroma neustrezne kapacite
te strojev in  opreme (mize, valji). 
Zaradi tega tkanina dostikrat pre
dolgo leži v mokrem stanju, se 
umaže in jo je treba ponovno 
prati, hkrati pa nam prekomerne 
količine jemljejo že tako pre
majhen manipulativni prostor za 
pravilen potek tehnološkega po
stopka. Določeni oddelki pa zo
pet niso polno izkoriščeni (ko- 
smatilnica), ker je bil plan zim
skih tkanin znižan, čeprav tržišče 
te tkanine zahteva. Vse to  kaže, 
da bo potrebno resno poseči v 
izpopolnitev te enote, če hočemo, 
da bo dajala željeni uspeh.

V tem pogledu je treba omeniti 
naš perspektivni načrt, ki predvi
deva razvoj centralne plemenitil- 
nice. Ta plemenitilnica bi poleg 
lastne produkcije plemenitila tudi 
večje količine surovih tkanin iz 
drugih podjetij. Za tako enoto bi 
bila potrebna velika sredstva, 
močna gradbena dejavnost, naba
va novih strojev itd. Vprašam se, 
kako bomo zanjo zajamčili ustrez
no delovno silo, kako zagotovili 
tržišče, kje dobili strokovni ka
der, ki je že sedaij nezadosten. 
Tudi kvaliteta tujega surovega 
blaga je vprašanje zase. Ce upo
števamo vse to, potem se mi zdi 
ta načrt nerealen. Verjetno bi bilo 
bolje in smotrneje, če bi obstoje
čo plemenitilnico dopolnili, mo
dernizirali in jo tako spremenili 
v vzoren obrat, ki bi nam lahko 
hitro in kvalitetno izvrševal po
stavljene naloge. Razumljivo je, 
da bi tudi taka plemenitilnica za
htevala povečanje prostorov, ker 
sedanji v nobenem primeru ne 
zadostujejo več.«

PERSPEKTIVNI PROGRAM, DELOVNA SILA, OSEBNI DOHODKI IN 
POLOŽAJ TEKSTILINDUSA NASPROTI OSTALI INDUSTRIJI 
V OBČINI

(iz diskusije tov. Jenka)
izdelanega perspektivnega n a 

črta  razvoja pod je tja  sploh ni
mam o. Pravilno bi bilo, da to 
napako h itro  popravim o, ker im a 
lahko velike in dolge posledice. 
Tak načrt m ora h iti vsestransko  
proučen in  strokovno obdelan. 
Zažčljeno je, da bi obsegal več 
varian t, sp re jem  najbo ljše  p a  b i 
■moral-biti rezu lta t najširše  in de
m okratične razprave članov delov
ne skupnosti. P ri n ač rtu  ne sm e
m o upoštevati tsamo nove zgradbe, 
stro je , zaposlene in povečani fizič
ni Obseg proizvodnje, tem več tudi 
razm ere v kom uni. To vprašanje 
je  važno in ga je po trebno  upošte
vati zato, ker dejstva ikažejo, da  
je  širša d ruštvena  skupnost baje  
bolj za in teresirana za druge indu
s tr ijsk e  panoge v kom uni, ker jim  
očividno več nudi za nadaljn ji raz
voj.

Ne sm emo pozabiti, da je naše 
p o d je tje  v K ran ju , k je r  še sedaj 
p rim an jku je  delovne sile. P ro
blem  je še večji zato, k e r  osebni 
dohodki v drugih vejah  in d u stri
je  mnogo h itre je  ras te jo  k o t p ri 
nas. že  iz re fe ra ta  je  vidno, da 
skoraj ves dohodek porab im o za 
družbene dajatve, za proizvodnjo 
in za osebne dohodke. Za sklade 
nam  ostane zelo zelo malo. S ta
nje v našem  pod je tju  je  kritično, 
ker osebni dohodki ne naraščajo  
vzporedno is p roduk tivnostjo  in z 
življenjskim i po trebam i. Že sam 
prim er, da so bili naši OD v 
le tu  1963 29.120 din, v in d u striji 
občine ,pa 31.000, nam  v p rim er
javi le tošn jih  podatkov, ko  im a 
naše pod jetje  za prva dva m eseca

povprečje 31.408 din, osta la  indu
s tr ija  pa 36.750 din, jasno  kaže, da 
m očno zaostajam o, saj beležimo 
sam o 7 % povišanje nasp ro ti 
1/7,7% v ostali industriji. V p r i
m erjavi is celotnim  gospodar
stvom  v kom uni je  ta  razlika še 
večja.

Jasno  je, da nas čakajo  težke 
naloge. Poiskati bom o m orali vse 
n o tran je  rezerve, dvigniti p ro d u k 
tivnost in izboljšati kvaliteto, 
dalje av tom atiz ira ti o b ra te  in 
polno zaposliti v tej sm eri tud i 
strokovne službe in organe sam o
uprav ljan ja . N ačete rek o n s tru k 
cije bo treb a  h itro  dokončati. 
Pri tem  pa  m oram o vedeti, da 
sredstva za investicije ne sm ejo 
iti na račun osebnih dohodkov, 
ker nam  že tako  nizki dohodki

povzročajo tako  m očno fluk tua- 
cijo  k o t še  n iko li p re j. Tako nam  
da nasledn jih  nekaj poda tkov  ta 
kole sliko: le ta  1961 so b ili naši 
dohodki visklajeni z ostalo  in d u 
s tr ijo  v kom uni. T ak ra t je  v 
prv ih  š tirih  m esecih  zapustilo  n a  
lastno  željo  p o d je tje  15 članov. 
Bolj ko  se je razm erje  v OD ru 
šilo, bo lj se je to število večalo, 
in sicer: v le tu  1.962 je  že 30, v 
le tu  1963 že 55 in v  le tu  1964 ;kar 
122, od tega 62 sam ovoljno. Novi 
ljud je  p a  bodo zahtevali stanova
n ja , k je  dobiti sred stva  zanje, če 
že sedaj ne zadostu je jo  za re š i
tev tren u tn ih  potreb .

Z aradi teh m om entov  se  s tr i
n jam  s tov. Pogačnikom , da je 
g rad n ja  cen tralne p lem enitiln ice 
res p rob lem atično  vprašan je .

CENTRALNA PLEMENITILNICA JE POTREB
NA IN PERSPEKTIVNA

je dejal tov. Cerne. »Tehnični del elaborata je izdelan v več vari
antah. Ekonomski del pa je v teku. Pobuda za tak obrat ni naša, 
temveč sm o jo  dobili od Zvezne industrijske komore. Do leta 1970 
se bodo količine tekstila povečale od današnjih 300 m ilijonov metrov 
na 600 milijonov; ker gre za to, da se čimveč tkanin oplem eniti, bodo 
potrebne predvsem nove in povečane plem enitilnice, ker so kapaci
tete tkalnic že sedaj daleč večje kot plem enitilniške. V elaboratu je 
treba predvideti nujno modernizacijo takšnega strojnega parka, ki 
bo omogočil izdelavo kvalitetnejših tkanin in ustreznega asortimenta.

Stanje se je pri nas lepo popravilo aprila letos, ko beležimo že 
kar lepe uspehe tudi v predilnici ,11 in tkalnici II. V plem enitiinici I 
smo začeli iskati napake in že podvzeli korake za izboljšanje.

Je pa dejstvo, da premalo vrednotimo vsako izboljšanje in tudi 
premalo upoštevamo slabe pojave. Mnoge slabosti in izgube bi morali 
ovrednotiti in jih prikazati kolektivu. Tak sistem  so uvedli v mari
borski tekstilni tovarni MTT, zakaj ga ne bi tudi pri nas.«

GOSPODARJENJE Z MATERIALOM JE TRE
BA IZBOLJŠATI! KOMPLICIRANOST IZRAČU
NOV NE MORE BITI IZGOVOR IN OVIRA ZA 
UVEDBO NAGRAJEVANJA ZA ŠTEDNJO Z MA
TERIALOM. SODOBNA MEHANIZACIJA V AD
MINISTRACIJI JE NUJNA. KDAJ BOMO USPE
LI UVESTI DECENTRALIZACIJO SREDSTEV 
PO EKONOMSKIH ENOTAH?
(Anton Miklavčič)

G ospodarjenje z m ateria lom  je 
treba izboljšati, iker se ne dela 
vedno z n jim  tako, kot je  treba. 
Z apeliranjem  na človeka ni do
sti uspehov v tej ismeri. M orali bi 
jih  stim ulirati, kot to izvajam o za 
količinsko proizvodnjo  in kvalite
to. R eferat om enja, da je  bil ta 
problem  že načet, vendar je  o sta 
lo pri tem , k e r  je  izračun poka
zateljev preveč kom pliciran. K om 
pliciranost k o t taka pač ne sm e 
biti vzrok za odlaganje tako  po
m em bne naloge. Je pa  dejstvo, da 
ne m orem o izvršiti gotovih del roč
no, p rav  tako ne m orem o kom 
pliciranih zadev rešiti sam o s 
svinčniki in najosnovnejšim i ra 
čunskim i stro ji, ko t jih  im a naša 
m ateria lna  islužba. T reba bo že 
v bližnji p rihodnosti določiti go
tova sredstva za nabavo sodobne 
mehanizacije. Naloge v zvezi s 
štednjo  z m ateria lom  so  kom pli
cirane sam o zato, ker nim am o 
po trebnih  priprav .

Na žalost tudi letos še ni stekla 
decentralizacija sredstev  za eko
nom ske enote. Če nekdo pričaku-

Dušan Djukanovic, vodja Centra

je  denar sam o od svoje p roizvod
nje, se bo bo lj p o tru d il za proiz
vodnjo, manij p a  za vise ostalo, k e r 
ne dobi sredstev  od celote. Zato je 
treba  sm eleje p re iti rta decen tra 
lizacijo poslovanja z vsem i sred 
stvi, s  k a te rim i proizvajalci dela
jo. Za tak  poseg pa zopet ne sm e 
biti ovira neoprem ljenost posa
m eznih služb.

(D ušan D jukanovic)
N eenakom erno g iban je  osebnih 

dohodkov m ed ekonom skim i eno
tam i povzroča resne skrb i. Težko 
je  nam reč ugotoviti, koliko so 
razna odstopan ja  p ro d u k t članov 
dotične enote in koliko vloženih 
investicij in d rug ih  zunan jih  fak 
torjev. N epravilno u sk la jev an je— 
rezanje — v tak ih  m om entih  n i
kakor ni p rav ilna  rešitev. K o je 
p red  leti im ela p red iln ica II  viš
je  dohodke kot ostale enote, srno 
ji povečali osnovni p lan in tako  
povzročili padec OD. Zaradi tega 
smo pozneje imeli velike težave in 
nevšečnosti. Ko sedaj odstopa n a 
vzgor prediln ica I, se je  zopet 
pojavila tendenca rezanja. Vsako 
rezanje p a  lahko p ostane  nevar
no, celo tragično za enoto in 
za pod je tje , saj obvezno zm an j
ša p roduktivnost, kvaliteto  in  po -

Anton Miklavčič, vodja statistične  
službe

veča fiuk tuacijo . Poiskati je  zato  
treba  drugačno rešitev, iki bo p o 
m agala dvigniti tiste  enote, ki za
o sta ja jo . Seveda je  treb a  vsak 
ukrep  p re š tu d ira ti , sklepe pa  p o 
tem dosledno izvajati.

še  vedno n im am o u re jen e  orga
nizacije tako, ko t ijo tren u tn e  raz
m ere zahtevajo , sa j b i d rugače 
lahko uspešno rešili in  reševali 
m noge p roblem e, ki se po jav lja jo . 
(P rim er pred iln ice II , k je r  sm o 
razm ere popravili z dodatn im i 
kapacite tam i in p a  z bo ljšo  orga
nizacijo  p roizvodnje).

V ečkrat je  že b ilo  poudarjeno , 
da m o ra ta  tehnični in kom ercialni 
sek to r delati v tesni povezavi in 
z obo jestransk im  razum evanjem  
in upoštevanjem  težav in zm ož
nosti. D okler b om o  p rob lem e re 
ševali n a  sedan ji dokaj ločeni na- 

(D alje na  3. s tra n i)

NE REZATI TISTIM ENOTAM, KI IZSTOPA
JO, TEMVEČ POMAGATI OSTALIM NA ISTO 
VIŠINO. SLABI ORGANIZACIJSKI PRIJEMI 
NAM POVZROČAJO OGROMNE IZGUBE. OD
NOSI MED PROIZVODNJO IN KOMERCIALO 
NISO UREJENI. PRELIVI DOHODKA ZNO
TRAJ ENOTE SO NEVARNI. NALOGA KOMU
NISTOV JE, DA SE POLNO ANGAŽIRAMO NA 
VSEH PODROČJIH, DA POMAGAMO, SVETU
JEMO. GLEDE VKLJUČEVANJA NEPOSRED
NIH PROIZVAJALCEV V UPRAVLJANJE SKO
RAJ NISMO NAPREDOVALI OD LETA 1960.



NE REZÄTI, TEMVEČ . . .
(N adaljevanje z 2. s tran i) 

čin, ise razm ere ne bodo izbolj
šale.

Osebne dohodke ozirom a njihov 
po ras t v letu> 1964 prikazujem o 
sam o v povprečju . Ni p a  p rik a 
zano, kako se ta  dohodek preliv.» 
zno tra j enot. V nekate rih  enotah  
je  ta  preliv  zelo boleč za posa
m eznike, k a te r im  so se  OD celo 
zm anjšali n a  račun znatnega po
večan ja  drugih (nadurno  delo!). 
K om unisti sm o pogosto zagovar
ja jo  gotove tendence nepravilno, 
zato  nam  prizadeti ob rača jo  h r 
bet. Posledica je  tud i m ajhen  
po ras t članov ZK.

S istem  delitve je  že dolgo časa 
nesprem enjen. Od 4960. leta v de

centralizaciji sam ouprav ljan ja  in 
vključevanju neposrednih  proizva
jalcev v to  sm er nism o n ap ra
vili n iti koraka naprej. Vse p re 
več se  bojim o p rep u s titi več 
kom petenc ekonom skim  enotam , 
čeprav b rez  vzroka. P o trebna  je 
le dobra in p roučena pot, ki jo  
bom o m orali n a jti in  uvesti.

To so le neka te ri prob lem i, ki 
so dovolj k ritičn i in  zahtevni. 
Naloga nas kom unistov je, da se 
z vsem i močm i vržem o na reševa
n je  predvsem  naših  n o tran jih  
problem ov. Ta povečana aktivnost 
naj bo  naš doprinos k  p r ip ra 
vam na V III. kongres ZK Jugo
slavije.«

BESEDO »REZATI« SPLOH NE BI SMELI 
UPORABLJATI!

je  dejala  Z lata H um er. »Prav. p r i
zadela m e je, iker sem prv ič  d a 
nes slišala, da je b ila  že prej 
om enjena. Mi, člani predilnice I 
vemo, da im am o višje dohodke, ki 
v celoti n iso p ro d u k t nas sam ih, 
temveč tud i vloženih investicij za

rekonstrukcijo  ob rata . P rav  sedaj 
delam o izračun, da b i določili, ko 
liko nam  p rip ad a  za  osebne do
hodke enote in  koliko  sm o  dolžni 
dati na  razpolago p od je tju . Zaradi 
tega je  rezanje res odveč.«

DELALI SMO USPEŠNO V DANIH POGOJIH. 
KOMUNISTI DOSTIKRAT ODPOVEMO, KO JE 
POMOČ NAJBOLJ POTREBNA. PLEMENITIL- 
NICA JE RES PERSPEKTIVNA, ODLOČIL PA 
BO KOLEKTIV, ČE BOMO ŠLI V TE INVESTI
CIJE. NOTRANJA ORGANIZACIJA BO ENA NA
ŠIH NAJVAŽNEJŠIH NALOG V BODOČE.

Tov. Rudi Polak je  m ed drugim  dejal: »V refera tu  iznešena k ri
tika glede prepoznega sp re jem an ja  p lana za leto  1964 je upravičena, 
t^ p rav  so b ili vzroki tu d i objektivni. Za p rihodn je  leto p a  bomo 
plan  sp re je li že pravočasno, da tako  ne bo več negativnih posledic 
za proizvodnjo, ko t so bile v prv ih  m esecih letošnjega leta.

V p retek lem  letu  sm o kom unisti do stik ra t delali napake. Tako 
je bilo  koncem  le ta  1963 vznem irjenje v kolektivu zaradi čudnega 
načina n ag ra jevan ja  članov v nekate rih  delovnih organizacijah. Če bi 
kom unisti v našem  po d je tju  zadevo članom  kolektiva pravilno  ob
razložili, bi ne p rišlo  do negodovanja nekate rih  posam eznikov in 
skupin. N aš sistem  nagra jevan ja  po delu je  pravilen in sodoben, zato 
m oram o odk lan ja ti odstopan ja , ki so kvečjem u korak  nazaj. Naloga 
kom unistov je  zato, da so tud i v tem  pogledu aktivni, da ljudem  na 
enostaven način dopovedo, da  je  tako  prav, da ni m ožno drugače.

Glede perspektivnega razvoja p o d je tja  je  bilo v d iskusiji veliko 
rečenega. Povečane kapacite te  plem enitilnice sm o upoštevali n a  po
budo Zvezne gospodarske zbornice, ker se bo tekstilna  in dustrija  
razv ija la  predvsem  v sm eri kem ične obdelave, to rej p lem enitenja tk a 
nin. Sm ernice zbornice predvidevajo fo rm iran je  večjih bazenov za 
p lem enitenje. Za tako  lokacijo  je  predvidena tu d i naša plem enitilnica. 
Poudaril bi, da je  v d iskusiji iznešena zaskrb ljenost odveč, ker se bo 
kolektiv odločil za te  investicije le, če bodo dani vsi pogoji: finančna 
sredstva, ren tab ilnost poslovanja in delovna sila. S icer pa ne smemo 
p rezreti dejstva, da nas danes rešu je jo  prav  nekoliko sm ele investi
cije za avtom atizacijo  tkalnic. K olikor te  akcije ne b i izvedli, bi se 
danes nahaja li v zelo k ritičnem  stan ju , tako  glede delovne sile kot 
tu d i v ekonom skem  pogledu.

Jasno  pa  je, da bom o v bodoče m orali u red iti našo  n o tran jo  o r
ganizacija dela ni vsk lajena z avtom atizacijo . Novi s tro ji pač  zahte- 
s triji, se tu d i p ri nas m očno poznajo posledice, ki nastanejo , če o r
ganizacija dela ni vsk lajena z avtom atizacijo . Novi s tro ji poč zahte
vajo odgovarjajočo m odernejšo  organizacijo.

Več dela bo treb a  vložiti tud i v strokovno izobraževanje, k jer 
naletim o p ri izvajanju p rogram a še vedno na težave. Tudi p ri form i
ra n ju  razvojno-raziskovalnega oddelka so bile razne težave in  pom i
sleki, čeprav je dokazal, da  je  potreben, da naloge v redu  in dobro 
rešuje. Ni dvom a, da ga bo že v p rihodn je  treb a  ojačati. Tudi izvoz 
ne gre tako , ko t bi m oral iti. Vse prem alo  gledam o na  to , da bi iz
važali v tiste  dežele, v ka terih  bi bila p ro d a ja  tu d i za nas donosna. 
Tudi p ro d a ja  p reko  zunanje-trgovinskih podjetij je  daleč m anj uspeš
na, ko t bi bila p reko  lastn ih  organizacij.

čak a  nas to re j dovolj nalog, ki jih  bom o uspešno rešili le ob 
sodelovanju vseh, posebno  p a  ob pravilnem  sodelovanju  -komunistov.«

Navlaka pred kotlarno v obratu I

Diskusije gostov in zaključek
D iskutirali so še:
dr. Jože Vilfan, član CK ZKJ 

tov. Jaka Žen, član okrajnega ko
miteja ZK Slovenije

tov. Martin Košir, član obč. 
komiteja ZK

Najvažnejše m isli iz teh disku
sij so naslednje:

— pojačati je  delo strokovnih 
služb z dodatnimi strokovnjaki

— za sodobno proizvodnjo je 
nujna tudi sodobna mehanizacija

— ne bazirati rešitev sedanjega 
težkega stanja na predvidene 
spremembe delitve nacionalnega 
dohodka, temveč predvsem po
iskati notranje rezerve, izboljšati 
organizacijo dela in uvajati eko- 
nomičnejše posege v tehnološki 
postopek,

— v ospredje vsega dogajanja 
je treba postaviti skrb za delov
nega človeka — proizvajalca in 
upravlljalca,

— dejavnost komunistov mora 
biti stalna, ne le v predkongres
nem obdobju,

— naloga komunistov je, da se 
vsestransko v vseh forumih pri
zadevajo, da se ugotovljene slabo
sti, napake in težave začne teme
ljito in  učinkovito reševati.

Kljuib našte tim  res koristn im  
ugotovitvam  pa  je  im ela tudi ta 
konferenca dve slabosti. P rva je, 
da so nekateri d isku tan tje  zašli 
na nepom em bna področja  in tako 
potrošili dokaj dragocenega časa, 
ki bi ga drugače m orda izrabili 
tudi nekate ri neposredni proizva
jalci, druga slabost pa je, da se 
je  zopet sam o ugotavljalo  napa
ke in  slabosti te r  problem e, p rav  
nič pa se o n jih  n i konkretnega 
zaključilo ozirom a poiskalo reši
tev ali vsaj način, kako zadevo 
v prihodnje  bolje in  uspešneje iz
vesti. Tov. Žen je dobro  dejal: 
»Nalaga kom unistov ni, da od- 
ravnava vse tisto, k a r je  obravna

val sindikat in k a r  m orajo  orga
ni sam oupravljanja, temveč p red 
vsem ta, da poišče pereče p rob le
me, jih  analizira in  na jde  način, 
da jih  ustrezni organi rešijo. V 
tej sm eri b i organizacija ZK m o
ra la  angažirati vse svo je  sile, v 
tej sm eri b i n jeni člani, ki so v 
posam eznih organih, m orali biti 
aktivni in  borbeni.«

Tov. D jukanovic je  dejal: »Na
pake ni težko odkriti, ne znamo 
pa  jih  h itro  in  uspešno odstraniti. 
Sklepe ni težko sprejeti, vendar 
jih  po tem  ne znam o izvajati.«

To je  najtbistvenejša ugotovitev 
konference. Ne rečem , da so iz
neseni prob lem i m anj važni, ven
d a r je  vsaj enako važno dejstvo, 
da bodo vse ugotovitve tudi te 
konference propadle, če bodo sku
paj z  zaključki ostale samo v za
pisniku.

N ekoliko m e je  m otilo, da člani 
ZK niso iznesli vp rašan ja  o ka
kovosti dela sam oupravnih orga
nov. M islim, d a  je jasno, d a  je  
p rav  organizacija ZK poklicana, 
da tem  organom  p ri nadaljn jem  
razvoju vsestransko pom aga. Da 
jim  je  taka pom oč n u jno  po treb 
na  dokazuje dejstvo, da naši sa
m oupravni organi še vedno niso 
sposobni sam ostojno in zavestno 
odločati o vseh vprašan jih  uprav
ljan ja , čeprav b i po  štirin a js tih  
letih  obsto ja  to že m orali znati 
in tudi izvajati. K ot ne more člo
vek razum eti višje m atem atike 
brez osnov, tako ne m orem o p re 
iti na uspešno decentralizacijo 
up rav ljan ja  po ekonom skih eno
tah , dokler člani sedanjih  orga
nov ne obvladajo osnov za svoje 
delo.

Teh osnov p a  se ne m orejo na
učiti sam i, vsaj večina ne. Treba 
bo torej n a jti sistem , k i bo po
stopom a omogočal vključevanje 
čim  večjega števila proizvajalcev 
v delavsko sam oupravljanje, pa  ne

sam o vključevanje, temveč tudi 
sodelovanje in množični vpliv ve
čine. V takšnih  pogojih  bodo  o r
gani delavskega sam oupravljanja 
postali tisti zavestni družbeni fak 
tor, ki ibo svoje delo in  svoje za
ključke sprejem al zavestno, sa
m ostojno in  utem eljeno v p rep ri
čanju, da so za kolektiv in za 
socializem po trebn i in  'koristni. 
To je  ena najtežjih  in  najpo
m em bnejših  nalog, k je r  bo ZK 
m orala odigrati odločilno vlogo.

Naloge, k i jih  bo  sp re je la  ZK 
po tej konferenci, bodo  obsežne, 
težke in  potrebne. Od njihove iz
vršitve bo  zato  m arsik je  odvisno 
naše bodoče delo in  naš uspeh 
ozirom a neuspeh. Zato je  po
trebno, da se ZK posluži vseh 
razpoložljivih sredstev  in  pripo
močkov. E den izmed najpom em b
nejših  p a  je  brez dvom a list de
lovnega kolektiva — TEKSTILEC. 
Ne sm emo pozabiti, da je  izvrši
tev naloge ali nalog v veliiki m eri 
odvisna od sodelovanja in  pomoči 
večine članov kolektiva. Le-ti pa 
bodo pripravljeni pom agati le, 
če bodo naloigo razum eli, če bodo 
m aterialno zainteresirani, če bodo 
končno tudi na osnovi vsakokrat
nih dosežkov in podatkov lahko 
ugotavljali, da je  njihova pomoč 
sm iselna, očitna in potrebna. Vse 
to pa je možno nuditi večini s 
pism enim i članki preko glasila.

Ob zaključku bi dejal še tole: 
Morda je ZK zajela svojo bodočo 
dejavnost « preveliko žlico, saj 
so problem i težki in obsežni, ven
dar nas to ne sme zbegati tako 
daleč, da bi problem e načeli in 
ne dokončali. Če je tako, potem  
se je treba opredeliti prvenstveno 
na  reševanje tistih, iki so  bolj pe
reči. Popolna rešitev enega p ro 
blem a je nam reč vredna več, kot 
načeto reševanje vseh. Prav zad
nje pa smo prakticirali doslej.

P. Gunčar

MRTVA ČRKA NA PAPIRJU 
(IN NE EDINA) Sk. pl. in gravura 4,54 

Plemeniitilnica II  3,42
T erm ocentrala —

člen  19. pravilnika o delitvi či
stega dohodka v našem  po d je tju  
za leto 1963 (ki velja tu d i za 
leto 1964) pravi:

»Ekonomske enote izplačujejo 
nadom estila za osebne dohodke 
delavcem, ki so v ‘bolniškem  sta- 
ležu za dobo 30 dni. N adom estila 
izplačujejo iz sredstev, ki jih  v ta  
nam en prizna po d je tju  kom unal
na skupnost socialnega zavarova
n ja  in ki se dele m ed ekonomske 
enote n a  isti način, po katerem  
jih  za pod je tje  izračuna kom u
nalna skupnost/ Če zaradi poviša
n ja  bolniškega staleža ta  sredstva 
ne zadoščajo], (mora (kriti ekoi- 
nomska enota p rim an jk lja j iz 
sredstev  za osebne dohodke, p r i
hranek in eventuelne p rem ije  pa 
razporedi obratni delavski svet 
s svojim  sklepom  v okviru zako- 
n itih  določil.«

Ta člen pravilnika o delitvi či
stega dohodka nakazuje decen
tralizacijo  sredstev za izplačilo 
nadom estila za prvih 30 dni bo
lezni na ekonom ske enote v istem 
duhu, ko t je  vodil zvezno skup
ščino, da je  z zakonom  prenesla 
sredstva za ta  izplačila na gospck 
darske organizacije: »Zaradi ne
posredne udeležbe delovnih orga
nizacij v sp rovajan ju  zdravstve
nega zavarovanja ...«

Zakon se uporab lja , odkar je 
bil izdan, določila našega pravil
nika pa so sredi drugega leta n ji
hove veljavnosti še vedno m rtva 
črka na p ap irju . S tem  ne mislim  
reči, da je  kršena zakonitost, ne, 
ker v zakonu ni n ik je r govora o 
tem , da se m orajo  ta sredstva 
prenesti na ekonom ske enote. S 
tem  hočem reči le to, da napred
na stališča in prijem i v pogledu 
decentralizacije in sam oupravlja
n ja  pri nas dokaj h itro  najdejo  
pot v pravilnike, zelo počasi in 
težko pa v prakso.

K er k ritika brez stvarnih  ocen 
in predlogov za odpravljanje po 
m anjkljivosti ni kritika, am pak 
kritizerstvo, si oglejmo stvari od 
bliže in poglejmo, k a j in kako  bi 
se dalo naprav iti — ne zato, da 
bi zadostili določbam  pravilnika,

am pak zato, da b i sprovedli v 
življenje m isel im princip, ki b i n a  
tem  področju  približal uprav lja
n je  neposrednim  proizvajalcem  in 
na ta  način prispeval k  izbolj
šan ju  stvari.

Zakon do1 oča, da gospodarska 
organizacija obdrži del prispevka 
za zdravstveno zavarovanje, k i ga 
nato uporab lja  za izplačila nado
m estil osebnega dohodka delav
cem, ki so v bolniškem  staležu (do  
30 dni). Višino odstopljenih  sred
stev določa skupščina kom unalne 
skupnosti zdravstvenega zavarova
n ja  po povprečju  izostankov zara
di bolezni v posam eznih vejah od
nosno podskupinah organizacij na 
področju  kom unalne skupnosti. 
Ta sredstva znašajo za naše pod
jetje v letu 1964 1,5% od izpla
čanih b ru to  osebnih dohodkov.

V našem  praviln iku je rečeno, 
da se sredstva, ki jih  p rizna  pod
je tju  kom unalna skupnost zava
rovanja, dele med ekonom ske 
enote na isti način, kot jih  o b ra 
čunava za pod je tje  kom unalna 
skupnost. To določilo si lahko 
razlagamo tako , da b i se v  okviru 
ekonom skih enot obračunavala ta 
sredstva po stopnji 1„5 %  od iz
plačanih b ru to  osebnih dohodkov 
v vseh ekonom skih enotah enako. 
Mislim pa, da bi se pri decentra
lizaciji teh  sredstev morali opreti 
na načelo, ki ga je uporabila 'ko
m unalna skupnost p ri določanju 
stopnje odstopljenih sredstev, to 
je povprečje izostankov zaradi bo
lezni v posam eznih vejah oziroma 
podskupinah organizacij.

Oglejmo si te vrste izostankov 
po ekonom skih enotah  za dve lati 
nazaj (podatki so zbrani na  pod
lagi dnevnih poročil o zaposlenih 
in p reds tav lja jo  procent izostan
kov zaradi bolezni od skupnega 
števila zaposlenih).

Ekonom ska enota 0  1062 0  1963
Predilnica I 3,67 4,90
Predilnica II 4J5 4,53
Tkalnica I 4,73 4,65
Tkalnica II 4,71 4,56
Plem enitilnica I — 4,07
Gravura — 1,25

3,82 
4,92 
3,94

Vzdrževalni ob ra ti — 3,54
-sk. TC in vzdr. obr. 3,81 3,56
Splošna uprava 3,26 3,50
Skupno povprečje 4,32 4,37

G ornji pregled nam  pokaže 
(čeprav so podatk i razm erom a 
grobi in pom anjk ljiv i), da ob
sta ja  neka konstan tna  razli
ka m ed izostanki v posam eznih 
ekonom skih enotah, pri čem er se 
zlasti razlikujeta dve skupini: v 
prvo spadajo  predilnice in tkaln i
ce, v drugo pa vezane ekonom ske 
enoite te r gravura, dočim sta  ple- 
m enititaici nekje n a  sredi med 
obema. Vzroki za te razlike so 
prav gotovo v in terni stru k tu ri 
zaposlenih v teh skupinah obra
tov (v prvi pretežno ženske in 
razm erom a veliko število polkva- 
lificiranih, to  je z nižjim  s tan 
dardom , v drugi pa pretežno  m o
ški itd.) in torej objektivne na
rave. Prav zato mislim , da bi prav 
tako, ko t je  kom unalna skupnost 
pri določanju stopnje odstoplje
nih sredstev upoštevala 'specifič
nosti posam eznih gospodarskih 
vej, pri nas morali upoštevati pri 
decentralizaciji teh sredstev  n a  
ekonom ske enote specifičnost po
gojev v posam eznih enotah in do
ločiti d iferencirane k rite rije  za 
posamezne ekonom ske enote ali 
vsaj za skupine ekonom skih enot. 
Ge tega ne b i upoštevali, b i se 
dogajalo, da bi nekatere ekonom
ske enote stalno dobivale večja 
srdstva, kot jih  rab ijo  za izpla
čilo nadom estil, druge p a  m anjša 
kot jih  rabijo  in b i tako  stim u
lativnost samega sistem a bila 
uničena.

P ri izkoriščanju teh sredstev 
velja za pod je tje  k o t celoto dolo
čilo, da presežena sredstva k rije  
pod jetje  iz svojih osebnih dohod
kov, p rih ran jen a  sredstva pa 
lahko uporabi za izpopolnjevanje 
higiensko-tehničnega in zdrav
stvenega varstva. Pri decentrali
zaciji teh sredstev na  ekonom ske 
enote bi opozoril na več možno
sti: 1. Pozitivna ali negativna raz
lika celotnega pod je tja  v  določe- 

(Dalje na zadnji strani)



Člani novega CDS in novih ODS
Volitve so potekale v najlepšem redu. Od skupno 3181 volilnih upra
vičencev jih je volilo 2924 ali 92 %. Od 2924 oddanih volilnih listkov, 
Uh ie bilo le 101 neveljavnih.
V CENTRALNI DELAVSKI SVET SO BILI IZVOLJENI:

Predilnica I: Kati Kne in Alojz Skubic (za 2 leti) in Franc Krmelj 
in Justin Bevk (za 1 leto).

Predilnica II: Anton Uranič in Anica Pograjec (za 2 leti) in Franc 
Rozman (za 1 leto).

Tkalnica I: Miha Bergelj, Franc Burgar, Marjan Gros, Bernarda 
Bevk, Ivan Sladič in Rozalija Jerše (vsi za 2 leti) in Boris Soklič, 
Marjan Suhadolnik, Rozalija Cvek, Angela Trdina, Ivan Trdina in 
Pavla Finžgar (vsi za 1 leto).

Tkalnica II: Alojz Kotnik, Tilka Zupan, Anton Zelnik, Anica Gor
nik in Nada Grašič (vsi za 2 leti) in Pavel Oman, Francka Cerai, 
Rozi Osredkar in Francka Novak (vsi za 1 leto).

Plemenitil. I: Adolf Podgornik in inž. Jurančič Zdenka (za 2 leti) 
ter Franc Škofič, Franc Pipan in Peter Pirc (za 1 leto).

Plemenitil. II: Rezka Mihelič (za 2 leti) in Mirko Količ (za 1 leto).
Vzdrževalni obrati: Jože Srabočan in Ludvik Tepina (za 2 leti) in 

Janez Planinšek ter Anton Peternel (za 1 leto).
Uprava: Vera Bogataj in Anton Miklavčič (za 2 leti) in Majda 

Bratuša ter Stane inž. Seliškar (za 1 leto).
Termocentrala: Valentin Sušnik (za 1 leto)
Gravura: Anton Keršič (za 2 leti)

CENTRALNI DELAVSKI SVET SESTAVLJAJO TOREJ 
NASLEDNJI ČLANI:
Kne Kati, Skubic Alojz, Krmelj Franc, Bevk Justin, Uranič Anton, 

Pograjec Anica, Rozman Franc, Bergelj Miha, Burgar Franc, Gros 
Marjan, Bevk Bernarda, Sladič Ivan, Jerše Rozalija, Soklič Boris, 
Suhadolnik Marjan, Cvek Rozalija, Trdina Angela, Trdina Ivan, Finž
gar Pavla, Kotnik Alojz, Zupan Tilka, Oman Pavel, Cerar Francka, 
Zelnik Anton, Gornik Anica, Grašič Nada, Osredkar Rozi, Novak 
Francka, Podgornik Adolf, Jurančič inž. Zdenka, Škofič Franc, Pipan 
Franc, Pirc Peter, Mihelčič Rezka, Količ Mirko, Srabočan Jože, Te
pina Ludvik, Planinšek Janez, Peternel Anton, Bogataj Vera, Miklav
čič Anton, Seliškar inž. Stane, Bratuša Majda, Sušnik Valentin in 
Keršič Anton — skupaj torej 45 članov.

OBRATNI DELAVSKI SVETI PA IZGLEDAJO TAKOLE:

PREDILNICA I
O bratni 'delavski svet te enote im a 17 članov, od tega jih  je  bilo 

voljenih za dve leti 9, za 1 leto pa  8.
ČLANI:
Za dobo dveh let
Metelko M arija, Jezeršek Jože, Drinovec Ana, Janc Franc, Remic 

Pavel, Zaletel K ati, Omahen Pavla, Jocif Jožefa in Puntigarm  Tončka.
Za dobo enega leta
Novinc Julka, Bajželj M arija, Žirovnik Tončka, Delavec Zvonka, 

Š tiren M arija, U rbanc Kati, Zupančič Lojzka in  Rozman M arija. 
PREDILNICA II

O bratni delavski svet te  enote im a 15 članov, od tega jih  je  bilo 
voljenih za dve leti 8, za 1 leto pa 7.

ČLANI:
Za dobo dveh let
K ejžar Franc, Slavič Miroslav, O rehar Franc, Frelih Tončka, Po

dobnik Minka, Žerovnik Franc, Ferkulj Alojz in Kne Cilka.
Za dobo enega leta
H ribar Franc, Žibert Pavel, B oltar M arija, Zore Anica, Ogulin 

Vida, K uhar Cilka in Trobevšek Ivan.
TKALNICA I
O bratni delavski svet te  enote im a 31 članov, od tega jih  je  bilo 

voljenih za dve leti 16, za 1 leto pa  15 članov.
ČLANI:
Za dobo dveh let
Engelm an Stane, H ajdukovič Franc, Bajželj M arinka, Bizjak M ar

jan , Brezec Ivana, Š tirn  Alojz, Fabjan  Justa, K ošir M arija, Sekne 
Francka, K rižnar Ivana, Pikš A ntonija, Ju s tin  Ivanka, Podjed F ranc
ka, M artinjak Franc, Diklič Danica in Dopudža Jelka.

Za dobo enega leta
Ažman M arija, Križaj Nežka, Benedik Cvetka, B ider Anton, H af

n a r Ivan, Blaž Anica, Grilc Angela, Knez Anton, Mihelič Helena, B ajt 
Antonija, Novak Ana, Fireder M arija, M lakar M arija, K ram ar Milka 
in  K rnc M arija.

TKALNICA II
O bratni delavski svet te enote im a 25 članov, od tega jih  je  bilo 

voljenih za dve leti 13, za 1 leto pa  12 članov.
ČLANI:
Za dobo dveh let
D raksler Pavel, Kovačič Stana, Rozman Karel, K alan Janez, S ta

novnik Jože, L ikar Peter, Traven Ivan, Kavčič M arija I, Bakovnik 
M artina, H afner Edo, B urgar Brigita, Lušina Ivanka in  Deržič M arija.

Za dobo enega leta
Ajdovec Miha, Sajevic Janez, T orkar Ana, K rižnar Anton, Sušnik 

Franc, K otnik Ana, Košnik M arija, K otnik Ivana, Ciglič K arla, Ve- 
gelj Jože, Šolar M arija in Valentinčič Saša.

PLEMENITILNICA I
O bratni delavski svet te enote im a 19 članov, od tega jih  je  bilo 

voljenih za dve leti 10, za 1 leto pa 9 članov.
ČLANI:
Za dobo dveh let
Finžgar Jože, Ind ihar ing. Franc, Šimnovec Julka, Čebašek Anica, 

Batagelj Stane, O toničar Jože, Tom at Franc, S tarovašnik  Avgust, 
T acar H ilda in  Lajnišček Gezo.

Za dobo enega leta
Čadež Franc, Bajželj M artin, Eniko Vinko, Rozman Jože, Finžgar 

Inge, Kavčič Anton, Drobnič M arinka, Satler Ivan in Cugelj Edm und.
PLEMENITILNICA II
O bratni delavski svet te  enote im a 13 članov, od tega jih  je  bilo 

voljenih za dve leti 7, za 1 leto pa  6 članov.
ČLANI:
Za dobo dveh let
K urat Anton, Štiglic Dušan, Cerne ing. Zvonka, B artol Francka, 

Sušnik Anton, K urat Vera in Stanovnik Jože.
Za dobo enega leta
H rovat Jože, Pernar Stane, švegelj Simona, V alher M ajda, O ster

m an Francka in Kovač Helena.
VZDRŽEVALNI OBRAT
O bratni delavski svet te enote im a 17 članov, od tega jih  je  bilo 

voljenih za dve leti 9, za 1 leto pa 8 članov.
ČLANI:
Za dobo dveh let
Drinovec Franc, Kozjek Franc, H udobivnik Milan, V idm ar Anton, 

M irt Stane, P iskernik Ivan, Knific Jože, Potrebuješ Jože in  Uzar Sašo.

Za dobo enega leta
Bajželj Vlado, Zelnik A nton I, Pavlin Ciril, Vučko Peter, Rozman 

Janez, šo la r  Rok, š tilec  Franc in šo la r  Jože.
SPLOŠNA UPRAVA
O bratni delavski svet te  enote im a 17 članov, od tega jih  je  bilo 

voljenih za dve leti 9 članov, za 1 leto  pa  8.
ČLANI:
Za dobo dveh let
P erto t Boris, Š tros Miro, Alič Ivan, K ralj Silva, Dolenc M arjan, 

Sladič Silvo, Kisel M arjan, Ambrož M arija  in Ažman Vinko.
Za dobo enega leta
Brence ing. Ludvik, Lužan Milena, P in ta r Vinko, Savnik Rezka, 

Virčič Pavla, Roš Cilka, O blak B enjam in in  Šem rov Anton.
GRAVURA
O bratni delavski svet te  enote im a 11 članov, od tega jih  je  bilo 

voljenih za dve leti 6, za 1 leto pa 5 članov.
ČLANI:
Za dobo dveh let
Bevk Ana, Jež Vinko, Kelbel Miro, N adižar R ajko, Mesec Polde 

in  Hočevar Alojz.
Za dobo enega leta
G abor Štefan, Poljka Miha, Knific Janez, Is tin ič  V ida in  Štem- 

bergar Ludvik.
TERMOCENTRALA
O bratni delavski svet te  enote im a 11 članov, od tega jih  je  bilo 

voljenih za dve leti 6, za 1 leto pa  5 članov. ,
ČLANI:
Za dobo dveh let
Kavčič Stane, Sušnik Valentin, Škulj V alentin, Dovžan Jože, Me

sarič Srečo in M uren Janko.
Za dobo enega leta
G radišar Stane, D raksler Franc, P ravst Milan, Jereb  V alentin  in 

Vukašinovič Vida.

sprašujejo
(Dalje s  L strani)

Na postavljeno vprašanje v 5. številki Tekstilca: Kdo je določal 
člane kolektiva, ki so dobili gradbeni material iz podrtih hiš na 
Gorenji Savi, daje vamostno-socialna služba naslednji odgovor:

Podjetje je moralo v zvezi s prestaivtvijo železniške proge na 
Gorenji Savi sofinancirati odkup zemljišč in stavb. Rok izgradnje 
spodnjega ustroja železniške proge je bil 15. junij. Izgradnjo si je 
železniško podjetje zavarovalo z občutnimi penali. Pravočasna iz
gradnja je bila v največji meri odvisna od pravočasne izselitve, ter 
rušenja treh stanovanjskih hiš. Selitev stanovalcev je bila zaradi 
znane stanovanjske stiske v Kranju zelo otežkočena. Vsa gradbena 
dela, vključno podiranje stanovanjskih objektov, so  bila oddana 
SGP »Projekt« v Kranju. Ker so bile stanovanjske hiše izpraznjene 
pred predvidenim rokom, je podjetje na pobudo varnostno-socialne 
službe odstopilo od prvotnega namena, da stanovanjske objekte po
dira SGP »Projekt« Kranj, in se odločilo, naj hiše poderejo člani 
kolektiva in brezplačno vzamejo gradbeni material pod pogojem, da na 
lastno odgovornost glede nezgode in najkasneje v šestih dneh, hiše 
porušijo in material odstranijo. Zato zbiranje interesentov za rušenje 
zaradi izredno kratkega roka z javnim razpisom ni bilo možno.

Varnostno-socialna služba je zato pismeno obvestila o tem  sklepu 
vse interesente za gradnjo individualnih hiš, ki so v podjetju vložili 
prošnje za posojilo. Med interesenti je bila tudi stanovanjska zadruga 
»Tekstilindus« in skupina za gradnjo garaž. Na sestanku interesentov 
je bilo 24 takih graditeljev in zastopniki skupine, ki namerava v 
okviru zadruge graditi garaže. Zastopniki podjetja so  interesentom  
pojasnili pogoje rušenja in jim  povedali tudi rok, v katerem m o
rajo sami formirati skupine, ki bodo podirale posamezne hiše. In
teresenti, ki gradijo hišice, so formirali dve skupini za podiranje 
dveh hiš, graditelji garaž (v okviru zadruge) pa so  postavili eno 
skupino. Od 24 povabljenih 12 graditeljev hiš n i sprejelo pogojev. 
Na sestanku je bilo graditeljem hiš pojasnjeno da so  dali pobudo 
za podiranje hiš na tak način člani zadruge, ki gradijo garaže. Dano 
je bilo tudi pojasnilo, da bo o delitvi materiala vodstvo podjetja 
ponovno sklepalo, če se bo priglasilo večje število interesentov za 
gradnjo individualnih hiš, izmed itisifih, ki |so vložili prošnjo za 
posojilo.

Material je bil na razpolago le članom kolektiva. Vse skupine so 
morale v pogodbi o podiranju sprejeti obvezo, da gradbenega ma
teriala ne bodo prodajale. Pri podiranju bi lahko sodelovali tudi 
tisti člani kolektiva, ki gradijo hiše in  niso zaprosili za posojilo, 
vendar je bilo tehnično nemogoče člane kolektiva o  tem  obvestiti, 
člani kolektiva, ki so pri organizaciji podiranja sodelovali, so pre
pričani, da so storili vse za čim pravičnejšo delitev, ki je morala 
biti izvršena v dveh dneh. Če bi bilo mogoče v tako kratkem času 
deliti pravičneje, prosimo, da dajo prizadeti svoje predloge, ki jih 
bo možno v kakem podobnem primeru uporabiti.

Intervju s dosedanjim
CDS

(Dalje s 1. s tra n i)
tu d i dostik ra t dnevni re d  sam , 
če je  bil preveč obsežen. V tak ih  
p rim erih  so bili člani tiho  p red 
vsem  zato, da se ne bi se ja  za
vlekla do noči.

To slabost je  m ožno odpraviti 
takole: poročila bi m orala  biti 
k ra jša  in  bolj konkretna, eno
stavnejša  in brez nepotrebn ih  
številk. Seja bi m orala  biti dob
ro  p rip rav ljena  in me preobsežna. 
Predvsem  p a  b i m oral biiti ves 
m aterial izdelan tako, da bi člaini 
bili tud i m ateria lno  zainteresira
ni za vestno in vsestransko  delo. 
Skozi d in ar se da doseči m arsikaj, 
k a r izgleda drugače nemogoče.

4. Druga taka slabost je udelež
ba na sejah. Podatki kažejo, da 
je bil predvsem CDS večkrat ne

sklepčen. Nam lahko poveste za
kaj? So bili vzroki objektivni? 
Kako so vestni in disciplinirani 
člani DS reagirali na tak odnos ne
katerih?

Drži, da je  bil CDS večkrat 
nesklepčen. Zgodilo se je  to  v 
poletn ih  mesecih, ko  so bili člani 
še delom a n a  dopustu . K olikor je  
p rišlo  do nesklepčnosti tu d i v 
ostalem  obdob ju , je  bil vzrok 
fcroizmensko obratovan je , bulezen- 
vprašan je  prevoza dom ov za ti
ste, k.; so iz oddaljen ih  krajev , 
delom a pa  tud i nedisciplina čla
nov. Na zadnje v p rašan je  b i težko 
odgovoril. Razum ljivo je , da jim  
ni bilo vseeno, k e r  so v p rim eru  
nesklepčnosti DS izgubljali d rago
cen čas.

5. V neki meri je negativno vpli
valo na uspešno delo tudi pomanj

kanje splošnega znanja članov. 
Nam lahko obrazložite, zakaj ni
ste izvedli tekom m andatne dobe 
več odgovarjajočih seminarjev? 
Moje mnenje je, da bi morali čla
ne samoupravnih organov izobra
ževati skozi vso mandatno dobo 
in ne le z enkratnim sem inarjem . 
Kako m islite vi o  tem?

Sem inar je  p rip rav il naš 
C enter, n ek a te re  od  predv iden ih  
skup in  so se  ga tud j udeležile, 
vendar udeležba n i b ila  zadovo
ljiva in  zato  sem inar n i b il do  
k ra ja  izveden. Se pa  s tr in jam  z 
m nenjem , da  bi bili potrebuj' več
k ra tn i sem inarji, čeprav  obenem  
dvom im  v uspeh, k e r  n e  bo  m ož
no p rip rav iti članov, da  bi se re d 
no sem inarjev  udeleževali.

6. Dejstvo je, da današnji člo
vek — vsaj večina — gleda vse 
skozi denar. Od denarja zavisi 
njegov interes do dela, sodelova
nja itd. V zadnji številki »Tekstil
ca« sm o objavili članek, ki na
zorno prikazuje, da je člane ko
lektiva potrebno in m ožno pri
tegniti k sodelovanju sam o s kon
kretnimi pokazatelji, in to: v
kakšni m eri je dohodek podjetja  
odvisen od posameznih postavk, 
če se le te zvišajo ali zm anjšajo  
za 1 %, v kakšni meri je odvisen  
OD posameznika, če izboljša kva
liteto za 1 %, kako vpliva na do
hodek in na OD štednja z m ateri
alom, pravilno vzdrževanje, tran
sport in podobno. Pri nas vsega  
tega doslej -nismo tako konkretno 
prikazovali, čeprav bi marsikdaj 
-in za marsikaj lahko. Zakaj to 
obliko informiranja niste na CDS 
obdelali in začeli uvajati?

To, ikar p rikazu je te  v v p ra 
šan ju , je  v-se res . P rep ričan  sem, 
da  bo v p rih o d n je  tre b a  zb ra ti 
konk re tne  po d a tk e  o tem , v kak 
šni m eri vplivajo  razn i uspehi, 
slabosti -im izboljšave n a  naš do
hodek in n a  osebne dohodke. — 
Predvsem  bo  tre b a  o tak ih  p o 
datk ih  in fo rm ira ti ves kolektiv. 
Gradivo, ki sm o ga na  CDS doslej 
obravnavali, je  b ilo  d o stik ra t p re 
več načelno (razen  številk seve
da), m orda  tu d i s prevelik im  po
udarkom  na  količinske izpo ln it
ve osnovnega p lana  in  o pera tiv 
nih m esečnih p lanov, vse p rem alo  
sm o k ritično  obraivnavali o sta le  
pokazatelje, ko t so: izvršitev p la 
na  -po vrednosti, a so rtim en tu  in  
kvaliteti. V p rih o d n je  bo  treb a  
predvsem  tem  da ti več po-udanka. 
K oličinske izpolnitve p a  bo treb a  
nadzirati v tisih  enotah , k je r  je  
neizpolnjevanje posledica slabe 
organizacije, neodgovornosti in 
podobno.

7. Z ozirom na vašo dokaj dol
go dobo predsedništva CDS bo
ste verjetno lahko svetovali no
vemu predsedniku marsikaj ko
ristnega in potrebnega za uspeš
nejše delo tega organa v pri-

M islim , da bi -bilo pam etno , 
če bi tu d ; n a  CDS člani podaja li 
poročila za posam ezne točke dnev
nega red-a. Poročevalec b i se m o
ra l p rip rav iti, gradivo res p red e 
lati in  tako  bi se počasi član i le 
vživeli in navadili sodelovati. Tu
di gradivo sam o bo  tre b a  p rip ra 
viti bolj enostavno  in  razum ljivo . 
Na-pačno tu d i ne  b i bil-o, če  bi 
važnejši m ateria l vseboval že p red 
loge za sklepe, ka tere  bi po tem  
člani dopolnili -in sprejeli. V tak ih  
pogojih  bi -potrebovali za rešitev  
posebno težjih  vp rašan j m an j ča
sa. Novemu p redsedn iku  bi še 
svetoval, naj u red i vp rašan je  sa
m e udeležbe članov, ki n a  dan 
seje delajo  v nočni izm eni. K oli
k o r član res ne m ore  p risostvo
vati, bi m orali uvesti p ism eno 
opravičilo, ki b i ga bilo- treb a  
oddati vsaj en dan  p red  sejo.

N a koncu bi d e ja l še tole: Če
p rav  je  uspešno delo v m arsičem  
odvisno od predsednika, Ie-ta ne 
m ore delatj čudežev. N u jn a  je  
zato pom oč članov CDS, p rav  ta 
ko p o treb n a  -pa je  tu d i pom oč 
in  sodelovanje strokovn ih  služb 
in  družbenopolitičn ih  organizacij. 
Upam , da bo  v tem  pogledu imel 
novi -predsednik več podpore, ko t 
sem  jo  imel jaz.

Vsi m orda  ne veste, da  je  bil 
Janez Božičevič p redsedn ik  k a r  
š tir i leta, in  to  vsekozi vesten, 
prizadeven in  vedno človek na  
m estu , k a r ve rje tn o  d o stik ra t ni 
bilo ravno enostavno. Za svoje 
p lodno  in vzorno delo v tem  sa 
m oupravnem  organu  Zasluži brez 
dvom a pohvalo celotnega kolek
tiva. U rednik
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O delu in uspehih Izobraževalnega 
centra in bodoče naloge

— Družbeno ■ ekonomskega in  
političnega izobraževanja se je 
■ ■rieležilg 197 članov. To izobra
ževanje je bilo v obliki; politič
nih šol, seminarjev in  predavanj.

— Skozi splošno izobraževanje 
je šlo 21 članov.

Skupno je šlo v letu 1963 skozi 
Center 709 članov kolektiva ali 
21,1 % zaposlenih.

Vsa ta dejavnost je zahtevala 
izdelavo 26 programov, od kate
rih so bili zahtevni in pomemb
nejši naslednji:

— program za teoretično in 
praktično usposabljanje mojstrov 
na mehanskih strojih in na 
Kiiti, Picanol, Kovo in Utas av
tomatih,

— program za usposabljanje 
tkalk na omenjenih avtomatih,

— program za mazalce strojev 
Kovo in Picanol,

— program za škrobilce,
— program za družbeno eko

nomično in politično izobraže
vanje.

Izdelali smo tudi 9 skript za 
naše strokovne šole.

Vse te oblike izobraževanja so 
bile večino v podjetju, deloma pa 
tudi izven podjetja (Delavska 
univerza, zavodi, centri).

Največji uspeh smo dosegli v 
šolah za apreterje, belilce, tiskar
je in tkalske mojstre, kjer so re
zultati celo boljši kot smo priča
kovali.

Zanimiv je tudi podatek izvr
šenih ur za to dejavnost.

1. Za teoretično izobraževanje 
je bilo potrebnih 2081 ur, od tega 
jih je bilo 1040 izven rednega de
lovnega časa.

2. Za praktično izobraževanje 
(niso vštete ure za priučevanje v 
delavnici Centra v rednem delov
nem času) je bilo 
1960 ur.

3. Za izdelavo programa (vse 
izven rednega del. časa) 2994 ur. 
Skupno torej 7.035 ur.

Poleg stalno zaposlenih v Cen
tru je za izvedbo tega programa 
v letu 1963 sodelovalo še 34 stro
kovnjakov iz podjetja.

V tem letu se ta dejavnost na
daljuje. V prvem letniku mojstr
ske šole imamo 17 ljudi, v dru
gem 11. V prvem letniku tiskar
ske šole 4, v drugem 6. Enoletna 

strokovno poklicna šola za belilce, apreter-

(Dalje s  1. strani)

C entru potrebne za izpopolnitev 
sistem a izobraževanja. Ni čudno, 
če takšne razm ere negativno vpli
vajo  na  tiste, ki so šli skozi dolo
čeno obliko izobraževanja, pa  
im ajo  n a  delovnem m estu  vtis, 
da se sedaj zanje nihče več ne 
zmeni, kako delajo, v kakšnih po
gojih, kakšni so odnosi drugih 
do n jih . Center zaradi preobre
m enjenosti tega pač ne zmore, 
kolikor pa  iposkuša, naleti naj 'kaj 
čudne pripom be strokovnega ka
dra: »Ali ste p rišli kon tro lira t, 
kako delamo?«

Da so tak : odnosi negativni, da 
zavirajo in celo onemogočajo po
trebno proučevnje in izoblikova
n je  dobrega izobraževalnega si
stema, je  jasno, saj vsak proces 
zahteva tem eljite  priprave, ki 
obsegajo:

ugotavljanje potreb, izdelavo
profilov kadra  za posam ezna de
lovna m esta, izdelavo program a 
za om enjene profile, organizacijo 
in izvedbo izobraževanja, izdela
vo učnih pripom očkov (skrip ta, 
strokovna literatu ra , risbe, fil
m i), zasledovanje rezultatov in 
ocenitev praktičnega in  teoretič
nega znanja. Vse te  naloge so 
tesno povezane s proizvodnjo, n ji
hova izvedba pa v mnogočem od
visna od razum evanja strokovnja
kov iz proizvodnje, od posam ez
ne ,strokovne službe in oddelka.

K ljub vsem težavam pa  je  bilo 
naše delo uspešno in  plodno. Za
rad i uvajan ja  avtom atizacije smo 
m orali prvenstveno pričeti uspo
sabljati člane te enote, iti sicer od 
tkalke, podm ojstra, m o jstra  in  
škrobilca pa  do strokovnega ka
dra  (mazalci strojev, kontro lorji 
itd .). Pospešeno sm o f m orali 
usposobiti vsaj najnu jnejše  kadre 
za neposredno proizvodnjo v tkal
nicah. Do neke m ere sm o tud i 
uspeli, saj smo za avtom ate p ri
učili 79 tkalk  in 28 m ojstrov.
Tkalnica I je  dobila tudi 23 ab
solventov m ojstrske šole, ki so 
večidel nastavljeni kot m ojstri.

In še nekaj 
konkretnih podatkov

— Skozi teoretično 
izobraževanje je  šlo 272 članov 
kolektiva. To izobraževanje je 
obsegalo uvajalne seminarje, se
minarje za inštruktorje praktič
nega poučevanja, tečaje za KV in 
VK elektrikarje in ključavničarje, 
tečaj za vozače avtokare, seminar skupno jih je 
za programerje in inštruktorje bilo že 130. 
strokovnega izobraževanja, do
pisno šolo, strokovne tečaje ipd.

— Po metodi praktičnega in 
teoretičnega usposabljanja sm o 
imeli v Centru 112 članov. Na ta 
način smo usposabljali predvsem  
slušatelje mojstrske šole, šole za 
tiskarje, apreterje, belilce in ku
hale barv, pa tudi druge, kot so: 
konsignerke, tkalke — novinke 
itd.

— usposobitev članov samo
upravnih organov

— itd.
Prvenstveno pa se bo Center 

lotil vprašanja PRAVILNE IN  
POTREBNE ORGANIZACIJE DE
LA V VSAKEM ODDELKU PO
SEBEJ IN ZA PODJETJE. To 
vprašanje je treba tem eljito in 
kar se da hitro rešiti, ker seda
nja oblika onemogoča doseganje 
takšnih rezultatov, kakršne bi na 
osnovi vloženega truda in dela 
morali imeti.

(Kot osnova za ta sestavek je 
bilo poročilo Centra za UO in in
tervju s predstavniki Centra)

Gunčar P.

V prihodnji številki pa bomo 
objavili še nekaj razgovorov |S 
člani kolektiva (absolventi m oj
strske šole, tkalkami, mojstri in 
tehniki), ki so si dodatno In po
trebno znanje pridobili v Centru.

Napake ki jih delamo, nam zmanj
šujejo dohodke! (Iz predilnice II)

Majhne napake nam delajo po
gosto največ preglavic, zato si 
poglejmo in razlščnnr» prisuke 
preje in predpreje, ki jih dela de
lavka na raztezalkah, flajerjih in 
prstančnih strojih najmanj sto
krat dnevno. Prlsuki na prstanč
nih strojih im ajo povsem drug 
karakter, kakor prisuki na fla-

preveč vozlov in odebeljenih 
mest? Zato se mora predilke 
dobro poučiti in njihovo delo 
kontrolirati.

Zelo važno poglavje je tudi ve
zanje grobe, srednje in  tudi fi- 
no-flajerske predpreje (stenja). 
Tudi tukaj lahko povzroči ne- 
m est v preji. Vsako nepravilno

jerjih in raztezalkah. Pri preji iz oziroma odebeljeno m esto je iz
prstančnih strojev morata biti 
oba konca preje spojena tako, da 
je ta zveza oziroma prisuk komaj 

porabljenih viden. Prisuk mora biti močan, 
da se pri nadaljnji predelavi 
preje na statvah ne pretrga. 

Kljub večkratnemu

je in kuhalce barv im a 7 ljudi. 
Nadaljujemo tudi z usposablja
njem mojstrov za avtomate (do
slej jih je usposobljenih 36 — od 
5. avgusta lani), priučevanje tkalk 
za avtomate je zajelo novih 51, 

torej lani in letos

— Skozi usposabljanje proizva
jalcev za praktično delo je šlo 
107 članov; to so bili mojstri in 
tkalke, ki so prešli z navadnih 
statev na avtomate (Kovo, Pica
nol, Rutti, Utas).

Center im a v programu tudi 
izdelavo oziroma izvedbo:

— 7-letni program izobraževa
nja in potreb po kadrih glede na 
perspektivni razvoj podjetja,

— Šola za podmojstre (25—30 
ljudi),

— izobraževanje kadra iz pre
dilnic in plemenitilnic,

— izobraževanje škrobilcev za 
nove stroje. Izdelava tehnične 
dokumentacije za škrobilnice,

— priučevanje proizvajalk (no
vink) za nižja delovna mesta (na- 
tikalke votka, navijalke),

— izobraževanje strokovnega 
kadra (od mojstra navzgor) po
vsod tam, kjer bo potrebno,

nju in navodilu izkušenih sode
lavcev lahko še vedno rečemo, da 
si predilke ne predstavljajo, kaj 
je slab prisuk in kako se ga 
odpravi. Reklamacije preje oziro
ma gotove tkanine zaradi slabih 
prisukov oziroma odebeljenih 
mest se da odpraviti! Napake te 
vrste so izključno samo zaradi 
neznanja, ali pomanjkljive zave
sti posamezne predilke, ker zavi- 
sijo samo od nje in ne od stroja 
samega. Zato je naloga vseh 
mojstrov, podvljalk in ostalih  
kontrolnih ljudi v predilnici, da z 
odgovarjajočimi navodili in  kon
trolo skrbijo, da so prisuki na
rejeni pravilno.

Na sliki 1 so prikazani dobri in 
slabi prisuki.

Prisukovanje je

flajerskih navitkov potrebno iz
ločiti. Vsaka predilka mora ve
deti, da ne sm e biti ne na pr
stančnih strojih in  ne na flajer
jih odebeljenih m est.

Pri vezan j u stenjev in p rame- 
opozarja- nov morata biti oba konca lepo

položena eden na drugega in zelo 
nalahko povita. Nepravilno je 
tudi, da take prisuke ovlažimo. 
Taka mesta se pri nadaljnjem  
pravilno vezanje veliko debelih 
predenju v razteznem polju ne 
raztegnejo.

Še slabše izpade za prejo ne
pravilno vezanje na raztezalkah. 
Neenakomernosti v raztezalkinem  
pramenu se dajo zmanjšati, če je 
delavka na raztezalkah pazljiva. 
Pravilno vezanje na raztezalkah 
se naredi tako, da se oba konca 
pramena razdeli v dve enaki po
lovici. Obe polovici je treba 
potem položiti eno v drugo in z 
obema rokama nalahko poviti 
(sl. 4). Samo na ta način se dobi 
pravilen flajerski navitek. Isto  
velja tudi za privezovanje na mi-plod samega r .  V u  «  • pnvez“vanJe 

prijema in potrebne skrbi za do- f " 1™?“ . Privezovanje, ki se vidi 
bro napravljeno vezanje oziroma
prisukcvanje ter je odvisno 
ud spretnosti same predilke

Slika 4 in 5 — levo: Pramen In pravilna vezava ter izgled na razitezal- 
kah In flajerjih. Desno isto, samo nepravilno vezano

gumijasti valjček (prvi valjček); 
ta ne sme gledati preveč ven iz 
prstov, še manj pa sme iti ta  
konec niti celo v luknjo od pnev- 
mafila, kakor je to prikazano na 
sliki 2. Da bi nitko držali v luk
njo od pneumafila je nesmiselno 
in nepravilno, ker na ta način 
dobimo predebele prisuke. č e  
držimo konec niti s palcem in 
kazalcem preveč časa na spodnji 
raztezalni valj, se konec niti 
združi z dotekajočim materialom. 
Če se takoj s prsti ne prisuka — 
dobimo zverižene in debele pri
suke. Najlepše in pravilne pri
suke dobimo, če nam med pal
cem in kazalcem ne gleda več kot 
nekaj mm preje, to pa moramo z 
lahnim dotikom materiala na 
gumijastem valjčku dobro prisu- 
kati. Torej, čim manj naj gleda 
preja med prsti ven in čim hitre
je prisučemo, lepša bo preja oz. 
sam prisuk. Potrebno je pa pre
jo samo že s prsti samimi zavr
teti in prisukati.

Ker se večina preje pri nadalj
nji predelavi malo očisti, se gro- 
bejši prisuki še nekako izločijo 
na križno previjalnih strojih s 
čistilci preje, seveda le, če so na 
stroju montirani. Kdo pa bo 
kupil dragoceno tkanino, če bo 
imela na najbolj vidnih mestih

Nepravilno — slika 3

iz slike 5, je nepravilno že zaradi 
tega, ker so  kraji preveč grobo 
odtrgani, brez kakršnih konic. To

Konec niti, katerega mislim u d? P o 
vezati, se mora držati na zgornji m temu slf di, odebeljenom esto v pramenu, katero tne more

biti v nadaljnji predelavi pravilna 
raztezano in je v preji želo vidno.

Ta kratek napotek naj bo v 
opozorilo predicam, da bodo dela
le pri delu manj napak, četudi se 
govori sam o o prisukovanj u ozi
roma vezanju preje in predpreje. 
Naj nobena predilka ne misli, da 
nepravilno delo ne moremo odkri
ti! č e  ne prej, pa bo napako od
kril odjemalec, ki bo tkanino 
uporabljal.

Stojan Pečnik

Pravilno — Slika 2

Levo — pravilno, desno 
vilno (Slika 1)

NE BI BILO NAPAČNO, ČE 

BI PODOBNE ČLANKE NA 

PISALI O NAPAKAH, KI JIH 

DELAMO TUDI USTREZNI 

STROKOVNJAKI IZ OSTA

LIH OSNOVNIH ENOT.

Uredništvo



Danes vam predstavljamo tkalke
»Vsaka pesem je sam o nekaj 

časa lepa«, mi je  pretek li teden 
dejal urednik . Kaj sem torej ho 
tel, ,ko me je  opom nil, kako  k ri
vičen sem do proizvodnih enot 
ozirom a njihovih članov. Vse d ru 
go si že obral, v  sam o »srce fa- 
brke« te p a  nič kaj ne vleče, kaj? 
Kaj b i se k regal in repenčil, ko 
pa to  čisto  drži. »Zamislite si 
TEKSTIiLINDUS brez tkalnice; 
nak, to  pa n e  gre, kot ne gre jese
niška železarna b rez  plavžev.« To 
sem si dobro  zapom nil in zapustil 
tis to  njegovo »kanclijo«. Tako sem 
to re j stopil v akcijo  in od  naših 
tkalk  izbral šest predstavnic . Da 
pa ne b i k a te ra  ali ka teri kaj 
»fovšarije« zganjal p a  naj povem, 
da sem  te tovarišice kar po »tom- 
boisko« izbral in naj zatorej ne 
vlačijo n jih  po zobeh, m arveč naj 
svoje p ripom be pošlje jo  k a r v 
uredništvo.

Zdaj p a  k a r  p reid im o k  prvi 
»žrtvi« današnjega »spovedova
nja«.

S ta rta l sem v tkalnici II. Tam 
sem  m ed  prvim i spoznal Janežič 
Ivo. M oja poklicna radovednost

k ra t ne odgovarjata  za izdelavo I. 
kvalitete. To pa nas p rik ra jša  p ri 
ošabnih dohodkih. Od nas, tkalk, 
zahtevajo I. kvaliteto, p a  čeprav 
smo največkrat brez moči. Naš 
uspeh je veliko odvisen od m oj
strov, kako in v kakšnem  času 
nam  popravijo  s tro je . Veliko je 
še, o čem er b i se dalo govoriti, 
vendar naj nekaj pustim  še d ru 
gim petim , da ne bom o vse eno 
in isto  pogrevale. Jaz naj le še to 
povem, da n im am o preveč rade 
takih  in podobnih in tervju jev; to 
pa zato, k e r  jih  bom o potem  pa  
od »ta višjih« slišale. »Pa ni treba 
vsega napisati«, m i je  zaupno po- 
šepetala naša Iva.

3. VAM TEKSTILEC UGAJA?
K ar dobra stvar je  tale naš

»cajiteng«. N a jra jš i ga berem  ta 
k rat, ko v n jem  piše o boljših  p la 
čah. K er se pa to  ne zgodi veliko
k ra t, se p a  m oram  s čolničkom 
zadovoljiti, ki tu d i mi tako »švoh«. 
Tudi »Predstavljam o Vam« rada 
preberem , ke,r tu spoznam  različne 
ljudi in njihove težave. Posebno pa 
mi je  tukaj všeč kaka resnica in 
pa tisti dom ači »štosi«.

4. KAJ PA V PRIVATNEM ŽIV
LJENJU?

D osti skrbi je, če im aš »dedca« 
in dva o troka  doma. G ospodinjski 
in sploh družinski posli seveda in 
kak kino, to je  vse.

Iva JANEŽIČ

je  takoj p reš la  v ofenzivo in sem 
se začel zanim ati za to  in  ono. 
Sprva ni b ila  nič kaj preveč zgo
vorna ta naša  Iva, sčasom a pa  se 
je  le p rivadila m oje p riso tnosti 
in tako m i je  šlo delo k a r h itro  
od rok.

1. KAKO STE ZADOVOLJNI Z 
DELOVNIM MESTOM?

Rozi JURTELA

»Zakajj ravno m ene, saj jih  
im ate še  dosti okrog sebe«, se je 
b ran ila  tkalka — DOLINAR PAV

LA. K er p a  le nisem  odnehal, je  
popustila in tako je  najin  pogovor 
k a r lepo in brez vsakih zapletov 
stekel.

1. KAJ IMATE NAJRAJŠI, KAJ 
JE VAŠ HOBI?

»Ne boste mi verjeli, če povem, 
da sem strastna  privrženka nogo- 
metia, m otorizacije in  p lavanja. 
Skoro  ni tekm e v K ran ju  ali v 
Cerkljah, d a  je ne b i videla in 
spodbujala »naših«. Seveda tudi 
v kino zelo rada zahajam  in sem 
tu  p rav  tako p rid n a  ko t p ri no
gometu. To pa  m i je  otežkočeno, 
ker im am  otroke in dosti gospo
dinjskega dela. V endar p a  se z 
dobro voljo m arsikaj doseže.«

2. KAJ PA V TOVARNI, S KAK
ŠNIMI PROBLEMI SE SRE
ČUJETE?

»A, v fabrk! Ja  no, največji p ro 
blem  je  sobotna nočna izm ena. 
Človek ne ve, kaj b i storil. V so
boto zvečer delat, v nedeljo  pa 
ne vem ali bi kuhala  ali spala in 
o počitku  sploh ni da bi govorila. 
O ja , sej bi se tole že u rih tal, če 
ne b i bili gospodje ob dveh frej, če 
bi tudi oni m orali moskusiti, kaj 
se p ravi delat od sobote na nede
ljo. Pa še nekaj. N a tehle avtom a
tih  so k a r  plehi v  višini trebuha. 
Pa veste, zaikaj vam  zdajle to  p r i
povedujem . Zato, k e r  se bodo naši 
šefi šele po tem  spom nili, ko bo 
že en kup ljudi v bolniški, da to 
ni p rav , da se me naslanjam o, 
vroče in razgrete, na te mrzle 
stro je  ko vežemo nitke. V erjetno 
n im ajo  denarja  za deske ali file. 
Potem naj pa  še jam rajo , da ni
m ajo  ljudi, seveda jih  ne m ore
jo  im eti, ko jih  pa tako rekoč 
sam i pošilja jo  v bolezen. Sedaj 
naj bom  pa  »tih«, da me ne bo
do za jezik.

3. KAJ PA S SODELAVCI IN  
MOJSTRI, SE DOBRO RA
ZUMETE?

K ar napišite, da se dobro ra 
zumemo, da ne bo  zam ere . . .  
M ojstri in obratovodje se za na
še problem e večkrat zanim ajo in 
nam  skušajo  tudi pom agati, ven
d a r so včasih tudi brez moči.

4. VAŠ NAJSREČNEJŠI DAN V 
PRETEKLEM LETU?

To je bil pa vsekakor 8. marec. 
Takega darila in p rogram a si za 
bodoče še  želimo. Za tak ra t pa  
najlepša hvala. Svojevrstno vese
lje so mi naredile tudi m oto- 
dirke včeraj v Škofji Loki.

5. ŽELJE ZA BODOČE?
Želela b i vsekakor bo ljšo  p la

čo, v časopisu p a  kak  podlistek. 
Seveda ne sm em  pozabiti tud i na 
lepo vrem e za čas m ojega dopu-

Milka TRDINA

sta, na m orju . Tudi v TEKSTIL
CA bi rada napisala pa  se p re
več »koša« bojim .

Po pravici povedano im am  to 
slabo lastnost, da so mi »ta m la
de« nekako p ri srcu. In terv ju  sem 
nam reč začel malo po  svoje, pa 
mi je  takoj povedala, da so doma 
precej »aklih« in  da  zato  z  nam a 
ne b o  nič. K er me je  pač tu  
»odžagala«, >sem torej začel strogo 
uradno.

Na zastavljena vprašan ja  je 
m ladinka Rozi Ju rte la  odgovori
la:

1. KAJ MENITE O ZMS V TO
VARNI?

? M ladinska organizacija po mo
jem  m nenju  ne dela dovolj. V 
treh  letih nam reč, kolikor časa 
sem v pod je tju , tuidi enk ra t nisem 
videla m ladinskega aktivista, ki

nice pa  b i vsekakor želele tudi kak 
izlet.

2. KAJ PA V PRIVATNEM 
ŽIVLJENJU, KAJ JE VAŠ 
HOBI?

Zelo rada plešem, gledam filme 
in zbiram  slike film skih igralcev. 
Zelo rada pa bi se posvetila ke
gljanju. Doma pa  seveda oprav
ljam  dom ača dela.

Rozalija JERŠE

bi nam  kaj povedal in obrazložil. 
Obvestil pa sploh ne zaslediš na 
oglasnih deskah. Dekleta iz tkal-

Ko me je nekdo prav  na kratko 
odpravil, češ da ra jši n ič ne govo
ri sem se usedel na kombi, ki me 
je potegnil do obra ta  I. Tam  sem 
v naši tkalnici poiskal J  e r  š e 
Rozalijo in ji zastavil nekaj vpra
šanj .

L KOLIKO CASA STE ŽE ZA
POSLENI V PODJETJU KOT 
TKALKA?

V pod je tju  sem zaposlena od 
1948. leta in  sem z delom  zadovolj
na. Kaj pa m i je  hudega. S sode
lavci in m ojstri se dobro  razum e
mo in tako nam  poteka čas. Bila 
sem predlagana v CDS in tudi iz
voljena; za ostale organizacije se 
pa ne zanim am  toliko.

2. KAKO PA STE ZADOVOLJ
NI Z ORGANIZACIJO UPRAV
LJANJA?

O sam oupravnih organih ni
m am  kaj kritičnega povedati, sa
mo to hi rada, da jih  tudi vi 
spom nite na obljubo okoli u re 
ditve nočnega dela od sobote na 
nedeljo.

3. KAJ PA PLACA, KAJ MENI
TE O NJEJ? f

Plača, je  še k a r  v redu, sam o ko 
bi bile tudi cene drugim  artiklom  
enako »zabetonirane« kot so na
šim. Sicer je pa tako res, da več 
če imaš, več hočeš imeti.

4. ZAKAJ NE SODELUJETE S 
PRISPEVKI V TEKSTILCU?

Ni vsak za pisanje. Berem ga pa 
kar rada, posebno všeč mi je rub 
rika PREDSTAVLJAMO VAM. 
Zdaj ko boste p a  še mene »not 
namalov« pa  bom  časopis še tež
je čakala.

In za konec vam predstavljam  
še dve veteranki naše tkalnice 

(Dalje na  9. s tran i)

Po pravici povedano, k a r  zado
voljna sem . Dela sem ise v teh  le
tih  službe že p rivad ila , s sodelav
kam i in m o jstri se pa tudi dobro 
razum em o. Sam o d en arja  je  zme
raj; prem alo . Sevedai nas to p a jo  tudi 
težave, ka te re  pa s pom očjo  m oj
strov  k a r h itro  odstran im o , če 
sm o dovolj m očne in nam  ni tre 
ba čakati na »rešitev« od vzdrže
valnih obratov.

2. VAŠ NAJVECJI PROBLEM?
Posebnega prob lem a nim am . 

V endar p a  m islim , da lahko govo
rim  v im enu  vseh tkalk, če rečem , 
da osnova in šk robljen je  največ-

Pavia DOLINAR

C v e tje  na oknih
Slovenci sm o bili o d  nekdaj 

ljub ite lji bujnega cvetja  na  oknih
in v sobah. Koliko narodnih  pe
smi, koliko povesti govori o na- 
geljnu, rožm arinu in roženkravtu, 
ki ga dekle goji in  z n jim  obdari 
svojega ljubega.

Prav je , če tud i sedaj, ko im a
m o lepa in  m oderna stanovanja, 
gojim o to  lepoi navado. Veste, 
nekateri m islijo, da v m oderno 
stanovanje  spadajo  sam o kakšne 
posebne »moderne« rastline, ven
d a r ni tako. Tudi naše lepe s ta ro 
davne fuksije, pelargonije, voden
ke in  prim ule so lahko s svojim  
p rekrasn i m evetjem  enako  lepe in 
še bolj dekorativne k o t om enjene 
m odem e, ki zahtevajo  p re tirano  
natančno  nego.

Oglejmo si to rej, kako naj to  iz- 
gleda. V vsako sobo, n a  vsak bal
kon, v vežo ali n a  hodnik  spada 
nekaj zelenega ali cvetočega. Na 
sončna okna  in  balkone seveda 
drugačne rože, ko t v tem ačen 
hodnik  ali predsobo. R astline ži
ve le s pom očjo  svetlobe. V li
stih  u s tv a rja jo  zelena zrnca —

klorofil. Ti delci združujejo  vo
do in ogljikov dioksid v sladkor 
in škrob. Iz ogljikovega dioksida 
jem lje  ras tlina  le ogljik, kisik 
pa  izloča. Človeku je za d ihanje 
neobhodno potreben kisik; oglji
kov dioksid, lahko bi rekli po
kvarjen  zrak, pa p ri d ihanju  iz
ločamo. Zdaj ste gotovo že razu
meli, da  nam  čistijo  zrak, ker 
u po rab lja jo  to, k a r je  nam  škod
ljivo. To le toliko v pojasnilo, da 
boste razum eli, da so rastline  v 
stanovanju  ne sam o lepe, temveč 
tu d i koristne.

Kot pri vsaki stvari, m oram o 
tudi pri nakupu ali pridobivanju  
lončnic najprej n ared iti načrt. Ni
k a r ne kupu jte  in p rin aša jte  do
m ov vse, k a r vam  v rtn a r  ali pri
ja te lj ponudita. Pojdim o k a r po 
vrsti! Balkon: — na balkon spa
dajo bu jno  rastoče in  cvetoče 
rastline  enoletnice, ki jih  vsako 
spom lad ponovno zasadim o. Prav 
prim erne so petunije, kapucinčki, 
tagetes, zajčki in  podobno. Ce ho
čemo naš balkon zasenčiti, napne- 
m o po  vsej dolžini žico in vsadi

m o razne vzpenjalke, pisane fi
žole in grahovke. Rože n a  balko
nih, ki so izpostavljene hud i p ri
peki, m oram o obilno zalivati in 

j o  vsak dan z ju tra j, ko  je  ras tli
na  še h ladna in od nočne rose 
sveža, n ik d a r pa ne v opoldanski 
vročini ali zvečer. Poizkusite in  
videli boste kakšen bo uspeh.

M orda boste rekli: »Ja, n a  na
geljne si pa  pozabila!« Nisem, 
vendar nagelj ne m ara prevelike 
vročine in suše in  nič ni lep, če 
ga veter neprestano  ziblje sem  
in tja . Že vidim, da ne verjam e
te! Spom nite se le, k je  im ajo  na  
km etih najlepše nageljne — na 
oknih, k je r so naslonjeni na  ste
no in  n iso  izpostavljeni pripeki. 
S ta r izkušen v rtn a r m i je  nekoč 
dejal, da najlepše ras te jo  n a  le
seni steni in  ne  n a  golem zidu. 
M orda bo res držalo, ker so stare  
kmečke hiše bile lesene, posebno 
pa »ganki«, k je r  so cveteli čudo
viti nageljni.

OKNA — na okna dajm o pe
largonije bu jne ra s ti in  cvetov, 
vmes pa zeleni rožm arin, rožen- 
kravt, fuksije, prim ule, vodenke 
in begonije.

SOBA — V sobi, k je r ni sonca, 
vendar dovolj svetlobe, gojimo 
razne listna te  rastline in b ršljan ,

zimzelen dn rastline z lepimi p isa
nim i listi. V endar n i lepo, če so
bo prenatrpam o z rastlinam i. Ra
je postavim o na  mizo ali poličko 
tu d i l^p šopek iz v rta  ali polja. 
Tako naredim o pravo ravnotež
je. Za bolj m račne prosto re  pa 
so prim erne sam o aspidi,stre, saj 
jih  poznate, dolgi suličasti zeleni 
listi, k i so v prim ern i posodi (ko
šarici, okrasnem  loncu ali lepem 
zabojčku) zelo dekorativne. Po
leg n jih  p ride jo  v poštev sam o še 
razne p rapro ti, k i ras te jo  v tem 
nih gozdovih, pa zato  zahtevajo 
le m alo svetlobe.

Kako razvrstim o okrasne ra s t
line v sohi zavisi od razporeda 
pohištva, oken in vrste  sobe. V 
dnevni sobi im am o lahko k a r cel 
vrtiček, v spalnici pa  sam o nekaj 
lončkov, ki poživijo enoličnost. Pa 
še nekaj, drage tovarišice! Ce se 
vaši o troci nenadom a začno za
nim ati za sobne rastline, ne vze
m ite  jim  veselja, am pak pustite, 
naj im ajo prav svoje rože, naj jih 
sam i zalivajo in  goje. Pustite jim  
veselje! Dobro se jim  bo zdelo, če 
bodo njihove rože lepše ko t vaše. 
Tudi človek, ki ljubi rože, gotovo 
n i slab in  brez srčne kulture.

Pri gojenju pa  vam  želim m no
go veseija in uspehov. Mah



ZA SPRETNE ROKE
1. Za tople poletne dni si lahko 

bodoča m am ica ukro ji kom plet 
ko t ga prikazujem o. Vzamemo 
drobno desinirano blago, /papelin 
ali delen. G ornji del je  k ro jen  
zvončasto in  se zapenja na  h rb tu . 
V krilu  je  vstavljena elastika, 
zapira pa  se  na  obeh straneh  
spredaj, da se lahko enakom erno 
širi. Barva naj bo neytralnai.

2. Prav tako  obleka za mamice. 
K rojena je  iz lahkega m ateriala 
in ne živahnih barv, vzorec naj 
bo droben. K rojena je  rahlo 
zvončasto.

3. Še en m odel za m am ice, rav
nega in gladkega kro ja . T udi gum 
bi ne sm ejo barvno izstopati, 
am pak naj le rah lo  poživljajo  
obleko.

4. Oblekico za punčke naredim o 
iz d robno vzorčastega delena, ka
ro ali pikčastega. O vratnik je  
»Bubi«. N aredim o jo  lahko tud i 
brez .rokavov. V prečn i šiv na  k ri
lu vstavim o čipke, k a r nared i 
oblekico zelo ljubko.

5. č e  ukrojim o p redpasn ik  za 
punčko, poizkusim o n ared iti zelo 
enstavno aplikacijo, češnje. Na

rišem o kvadratke in  jih  po ljubno  
povečam o za polovico ali za en
k ra t. V kvadratke nared im o  risbo  
kot po predlogi in  po tej risb i 
urežem o aplikacijo, če pasm o le 
m alo spretne, bom o to  naredile 
brez risbe. Za češnje vzam em o 
rdeče blago, za listje  zeleno ali 
m odro  za peclje in  obrobe pa  
kakšno tem nejšo  n p r. črno  ali 
rjavo. Peclje naredim o z navad
nim  vbodom , obrobo pa  ko t p ri 
urežem o aplikacijo, če pa  sm o le 
številki 5.

6. Tudi p r i tem  p redpasn iku  
je  is ti postopek ko t p r i gornjih  
dveh, le da vzamemo, če je  p red 
pasn ik  enobarven barvni desen 
če je  pa  p redpasn ik  vzorčast pa  
enobarvno blago.

7. Če p letem o volneno jopico 
in jo  pletem o gladko, jo  lahko 
tu d i apliciram o z eno ali dvem a 
figuracijam a, k i jih  p a  m oram o 
n aš iti z volno. F igurica B am bi 
zahteva 5 barv. Ravno tako  jo  na
rišem o in  .poljubno povečam o n a  
tanek  p ap ir in  n a to  po  risb i p ri
šijem o s pap irjem  vred n a  jopico. 
Delamo navadne k ra tk e  vbode, ko 
im am o celo risbo  pripeto, ddstra- 
nim o papir, o stane nam  K ontura, 
nare jena  iz sukanca. Šivam o pol
n i  vbod in  sicer po stran i. Za 
tru p  vzam em o n p r. rum eno barvo. 
Z .rjavo za p ike na  h rb tu , rdečo 
za ovratnico, belo za oči in  črno 
za p iko  v očesu te r  za sm rček in  
parkeljce.

Pike n a  h rb tu  šivam o v drugi 
sm eri in  to  k a r  čez spodnje  ši
vanje. Upam, d a  bo šlo. MAK

ŽELIMO SI KAJ BOLJŠEGA 
NA STRANI y>ŽENA IN SVET«

Iz  meseca v  mesec prejemamo ča
sopis »Tekstilec« in modna stran, 
odnosno stran za žene je skoraj 
vedno ista, N ekaj lepih slik in kak 
članek, k i velja le za zelo redke že
ne tv našem podjetju, in nič več. 
Morda slike pogledamo in rečemo: 
»Tale spalna srajca in tale bluzi
ca sta lepi, ‘pa itale oblekica, in ta
ko dalje, potem  je \pa vsega konec. 
Torej le nekaj m inutk gledanja in 
nič več.

N ekaj bi imele, če bi bila v  vsa
ki številki objavljena na primer ena 
sama Slika in bi ta bila popolna. 
Vzem im o čisto navadno bluzico. 
Lahko bi bil zraven kroj v  pomanj
šanih merah, opis kroja, kako naj 
z njim  ravnamo, če ne odgovarja 
popolnoma za naš primer, nadalje 
bi bilo lahko zelo nazorno opisano 
in narisano tudi kako vložimo ro
kave, kako ovratnik in podobno. 
Pri šivanju naletimo amaterke na 
polno majhnih problemov, k i bi jih 
reševali na ta način, da bi nam iz
kušene šivilje to prikazale v  na
šem časopisu. Res so zato krojni 
tečaji, toda prepričana sem, da 
mnoge žene ne moreoj tečaja obi
skovati iz takšnih ali drugačnih 
razlogov in bi jim bila taka oblika 
šole dobrodošla. Morda bo katera 
rekla, kaj pa bi z eno samo sliko 
za bluzo, če pa m i ravno ta ni 
všeč, raje bi kakšno drugo. N o, res 
je, da nisem šivilja, toda mislim, 
da če imamo en kroj za bluzo, lah
ko naredimo več lepih bluz, k i ne 
bodo med seboj enake, kajti razni 
volančki, robovi ali velikosti ovrat
nikov, žepki in podobno, se dajo 
poljubno spreminjati z  majo iznajd
ljivosti. Vzemimo še drug primer: 
otroške hlačke. Prikaže se lahko en
krat za eno starost, drugič pa za 
starejše ali mlajše. Me pa bomo 
kroje lepo pripravile, čeprav naš 
otrok se ni toliko star in bomo, ko 
bo treba, imele kroj pri roki. Tudi 
pri hlačkah lahko pustite končni 
izgled pri miru. Važno je, da zna
mo ukrojiti hlače z dvema hlačni
cama in odprtino za pas. Kje bo 
zep, kakšen bo in eventuelne višite 
figurice na njih, obliko naramnic

in slično pa prepustite našemu oku
su in želji.

Mislim, da bi tista, k i nam res 
želi pomagati na ta  način imela 
dela za zelo zelo dolgo časa, pred- 
no bi nam pokazala vsak kos gar
derobe od blizu in morda v  različ
nih merah.

V  eni izmed zadnjih številk
»Tekstilca« smo brale članek o 

šivalnem stroju, našem prijatelju. 
Mislim, da nam tudi s takim i član
ki ni dosti p  omagano. Če imamo 
veselje do šivanja, sm o stroj že 
kupile, ali pa ga bomo ob prvi pri
ložnosti. Če pa nimamo veselja do 
tega delce, pa nam ga prav gotovo 
ta članek ni vzbudil. Saj je točno 
napisano v  članku, da bo gospodi
nja, k i ima VESELJE do tega dela 
in je SP R E TN A , prihranila mnogo 
denarja in tako dalje. Mnogo bolj 
bo vzpodbudilo nezainteresirane 
žene k  šivanju nazorno prikazova
nje tega dela, k i ni težko pa tudi 
ne lahko.

Želim, da bi v  bodoče bila v  na
šem časopisu drugačna stran za že
ne, in da bi vsem ženam kar naj
več ugajala. Reklama za šivalne 
stroje nam n i potrebna, zato je 
dnevno časopisje in radio.

N ekoliko me je m otil tudi čla
nek »Kam v  soboto in nedeljo«. 
Naslov zveni ko t vprašanje. Ne 
vem, če je kaj dosti gospodinj v  
našem podjetju, k i bi iskale odgo
vor nanj. Vsaka ima nedeljo že za
sedeno na ta ali oni način z  delom, 
ki ga preko delovnih dni ni moč

' storiti. N e  rečem, da prav nobeno 
nedeljo ne moremo na izlet. Ven
dar pa večina gospodinj premalo 
zasluži, da bi si teh par prostih ne
delj lahko privoščile v  naših dra
gih letoviških krajih. Doma je še 
vedno najceneje. N e strinjam se s 
tem, da človek pač mora jesti do
ma ali na izletu in da je zato gle
de denarja vseeno. Mislim, da ni 
vseeno, ka jti doma ne bo stal sen
dvič toliko ko t v  letovišču, bo pa 
monda celo boljši. Prav tako si do
ma navadno ne gasimo žeje s pi
vom  ali oranžado, pač pa Skuhamo 
kom pot (ali pa imamo kar v lože
nega), čaj ali kaj podobnega in že
ja je mirno. Stane pa precej manj, 
ne da bi bili pri tem za  ka j pri
krajšani.

Kar se tiče Vključitve vseh dru
žinskih članov v  gospodinjske po
sle pa mislim, da isi avtor članka ni 
preveč na jasnem, kako je s tako  
družino, kjer so odraščajoči in 
morda tud i manjši otroci. Z  otroki, 
ki kadijo v  šolo, si mnogo ne opo- 
moremo pri gospodinjstvu. Skrbi s 
šolo in svoje osebne potrebe, ko t 
je čiščenje čevljev, priprava zajtr
ka, pospravljanje svoje postelje, in 
sprotno pospravljanje za seboj, 
umivanje in tako dalie, se mi zd i 
že kar dovolj za otroke. Mnogo je 
pomagano, če popazi kako uro na 
mlajšo sestrico ali bratca, da so 
med tem naše roke proste. N o, in 
mislim, da  si že več ni treba želeti. 
Glavna gospodinjska dela pa osta-

(Dal.je na 9. s tran i)

Bežite še
P R I P O M B E  I

na 9. strani ■



ŽELIM O SI KAJ BOLJŠEGA N A  ST R A N I »ŽEN A IN  SV E T«  in PRIPOMBE

Izžrebani s o ...
1. nagrada  — 1500 dinarjev  — 

V era G orzetti — gravura
2. nagrada  — 1200 d inarjev  — 

V ida Žum er, ob ra t II
3. nag rada  — 1000 dinarjev  — 

R ina L upša — uprava
4. n ag rada  — 900 d inarjev  —

Gizela Zorec
5. nagrada  — 750 d inarjev  —

M inka Resnik
6. nagrada — 600 dinarjev  —

B enjam in Oblak

Pravilna
rešitev

Vodoravno: tro lejbus, Ingolič,
rem ont, gad, K leopatra, Avala, 
m andolina, Ank, veka, tank , raja, 
roler, era, Parke, Ida, m am ica, 
NZ, bajka, loa, dedek, Drago, Vin, 
Petit, TT, sprava, vrv, zrklo, dar, 
Aleko, Caen, m ala, keha, p ism o
noša, ren ij, kvartan je , Ate, Zapata, 
aktovka, akvam arin

POZOR!
Rešitev današnlje križanke in sa- 

tovnice m orate  oddati najkasneje  
do 25. junija!

Apolonija LUKAN

plača m anjša, grem  ra jš i nazaj na 
stro je, in  tam  počakam  na pokoj
nino.« K o je  za trenu tek  preneha
la, se je  oglasila n jena  kolegica te r 
nam  povedala, da tudi ona že 20. 
leto vdihava p rah  v tkalnici.

Prvi in glavni problem , k i se 
pojavlja p ri naših  tkalkah je ta, 
da bi se ukinilo nočno delo od so
bote na nedeljo, k a r b i vsekakor 
pripom oglo k večjem u elanu v 
začetku tedna. Drugo, k a r  velja 
om eniti je  to, da se zaščiti tkalk 
posveča prem alo pozornosti. (Iz
java D olinar Pavle). Upam, da 
m erodajni vsaj za teh nekaj vp ra
šanj ne bodo ostali gluhi. Tejč

KUPON 6

(D alje z 8. strand) 
nejo le na gospodinjah. M ožje že 
pomagajo, so pa zvečina tako ne- 
gospadinjski, ali \pa so< zasedeni s 
svojimi skrbmi, da nimamo mnogo 
od njih, edino v  primeru, če je sila. 
Mnoga dela nam 'torej ostane se za 
nedeljo in tako- nas je malo, ki bi 
lahko mislile na nedeljske izlete.

Neobhodno je zato potrebno, da 
se pogovarjamo več o skrajšanju 
delovnega časa, o ,prostih sobotah, 
ki bodo končno prinesle ženam po

en prosti dan v  tednu. O d teh po
govorov in od prizadevanja za 
uresničitvijo je odvisen uspeh, ki 
nam ne more izostati. Mislim, da 
bi bilo zelo na mestu, da nam kdo  
drug napiše kaj o tem, kaj je stor
jenega za skrajšanje delovnega ča
sa. V  več podjetjih so k  temu pri
stopili z  vso  resnostjo, a v  n&em 
ne slišimo ničesar. V  imenu vseh 
žena v  našem podjetju si drznem  
vprašati: »Kdaj bomo imele tudi 
me prosto soboto?« V. Zagoričnik

P R I P O M B E
Imam občutek, da pisec uvodo

ma precej pretirava ko trdi, da 
si žene morda ogledajo žensko 
stran, in  nič več. Po podatkih 
ankete, ki smo jo izvedli pred 
leti lahko trdim, da so žene s se
danjo obliko te strani zadovoljne,

ker se stilno od takrat ni bistve
no spremenila. Takrat pa so iz
javile, da jim mnogokrat pomaga 
izbrati primeren model za obleko, 
perilo in podobno. Podobne izjave 
sm o dobivali v uredništvo tudi 
pozneje, posebno takrat, če smo

žene spraševali, kako jim modne 
ilustracije ugajajo in ustrezajo.

V takratni anketi smo imeli tu
di vprašanje glede krajev, žene  
so odgovorile takole: »Za eno
stavne obleke, bluze, otroške hla
čke in pižame krojev ne potrebu
jemo, ker osnovne prijeme šiva- 
njo poznamo in obvladamo. Če 
gre za komplicinano in zahtevnej
šo obleko, pa je tako ne delamo 
same. Šivilja, ki jo dela, kroja 
tudi ne potrebuje!« Bile so proti 
objavljanju krojev, posebno za
to, ker so pravilno smatrale, da 
je v listu za kroje premalo pro
stora, za priloge pa premalo sred
stev. Vložitev rokava, ovratnika, 
Izdelava hlačk in podobno, vse to 
je za enostavne modele tudi ako 
enostavno, da bi bilo škoda upo
rabiti prostor v listu na račun 
ostalega. Poseben problem bi 
predstavljali kroji tudi zato, ker 
bi težko našli sodelavca, ki bi

NAGRADNA KRIŽANKA

jih za skromno plačilo hotel iz
delovati.

Dokaj čudno je mnenje pisca, 
da bi zadostovala ena sama ski
ca, na primer za bluzo, češ, da si 
ostale obleke in izglede potem  
koristnik lahko sam sam zamisli. 
Če bi bilo tako res m prav, po
tem so vse naše modne revije in

Zlogovanka
Vodoravno:
1. sam oglasnik, 2. števnik, 3. 

evropski veletok (fom.), 4. žensko 
ime, 5. plačilno sredstvo, 6. vi
šavje, 5. plačilno sredstvo, 6. vi-
7. (krušna m ati, 8. davščina p ri 
uvozu blaga, 9. m akedonski kn ji
ževnik (K osta), 10. država v p red 
n ji Aziji, 11. zgoden, 12. predlog,
13. sam oglasnik.

Vodoravno: 1. dragocen obro
ček, k i ga nosim o ko t ok ras na 
p r s tu  roke, 7. ženska  s ta re jš ih  
le t, 13. p ride lek  ene sezone v km e
tijs tv u , 14. , sodoben slovenski 
pesnik sredn je  generacije (Janez, 
zb irka  »Semafori m ladosti«), 15. 
gangstersko  dejan je , uboj, 16. ena
ka  soglasnika, 18. p redsednik  p ri
ja te ljsk e  afriške države z glavnim 
m estom  K airo, 19. drevo, ki daje

tikovino, 20. človek, k i piše ver
ze, pesnik, 22. na jož ja  sorodnica, 
imama, 23. p rva  črka  azbuke, 24. 
im e junaka  Levstikove povesti 
K rpana, 26. vzklik, 27. b ritansko  
oporišče n a  jugu  A rabskega polo
toka  (iz istih  č rk  ko t DANE), 29. 
naslov nekdanjega poveljn ika (ko
zaške vojske, 32. opis, očrt, 34. 
p red s to jn ik  sam ostana, 35. ulični 
■lepak, ki se lepi n a  stene ali pa-
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v sta rih  rim skih  hišah, k je r  je  
bilo središče družinskega življe
n ja  (besedi NATRIJ odvzameš 
eno črko), 17. spodn ji del noige, 
20. brezglav strah , zbeganost, 21. 
p redsedn ik  naše  države, 24. enota 
za m erjenje, 25. pom ota, zm ota, 
28. nižava, dolina, 30. inaziv za 
m lado  deklico, 31. oče, atek , 33, 
podkožna m aš oba p ri p rašiču , 
35. zastava, 36. n aša  pisava za 
tu je  m oško im e (Teddy), 38. 
žensko im e, 39. skupen naziv za 
športne  dejavnosti, 41. tem pera
m ent, značaj, 43. ravnina, rav
nica,, 45. največje jugoslovansko 
pristan išče, 46. precej neokretna 
sladkovodna riba, k i spada m ed 
kostnice, 48. p rep ir, 50. p red  dvaj
setim i leti um rli am erišk i hum o
ris tičn i p isatelj (Georg, iz is tih  
č rk  k o t EDA), 52. r ib ja  koščica, 
54. p rva in zadn ja  črka  abecede, 
56. im e črke s.

(Dalije .s 7. s tran i)  
Apolonijo L u k a n  in Milko T r 
d i n a .  Zato sem se odločil, da ji
m a zastavim  nekaj vprašan j.

KAKO DOLGO STE ŽE ZAPO
SLENI V PODJETJU?
Apolonija je  b ila  bolj p ridna  z 

odgovorom  in nam  je zaupala, da 
ji teče zdaj že 24. 'leto, odkar je 
prestopila prag  te »fahrke«. »V 
svojem stažu p a  sem le toliko na
predovala, da sem  od tkalke p re 
šla do brigadirke. Ta novi poklic 
oprav ljam  šele 14 dni in  uipam, da 
ne bom  zato pri plači kaj ,manj 
vredna ko t tkalke. Če p a  bo tukaj

pripomočki napačni, ker večidel 
vsebujejo predvsem modele, med
tem ko so kroji redki, kolikor ni 
priloge. Zame je to udi logično, 
saj je krojenje v bistvu vedno 
isto, izgled obleke pa se stalno 
menja oziroma prilagaja trenutni 
modi. Težko s i zamišljam, da ob
staja ženska, ki bi po eni sami 
skici lahko izdelala več različnih, 
modi in razmeram primernih, ko
likor seveda nj odlična šivilja in 
modna kreatorka.

Nikomur ne morem zabraniti, 
če pove svoje mnenje. Ne zdi se 
mi pa prav, če ga izraža v imenu 
drugih. Tak primer je vprašanje 
glede članka: ŠIVALNI STROJ
— DRUŽINSKI PRIJATELJ! Pr
vič je bil namen članka ta, da 
bi spomnil vse tiste, ki kupujejo 
razne druge stroje, da je morda 
bolj koristno im eti in uporabljati 
šivalni stroj. Drugič je prav ta 
članek omogočil marsikateri ženi, 
da je prepričala svojega moža za 
nakup (sledi iz pisma bralki), 
tretjič pa svetuje eno in drugo 
tistim, ki ga že imajo, pa ga do
slej niso koristno uporabile, č e  
bi imel vsak članek toliko korist
ne vsebine, bi bili lahko kar za
dovoljni.

Pisec se spotika tudi ob članek: 
KAM V SOBOTO IN NEDELJO? 
Razna protislovja, v katerih se 
pisec izgublja, kažejo, da članka 
sploh ni razumel. Sreča v nesreči 
je to, da so prav ta članek mno
ge žene pohvalile, češ: »Res je! 
Zakaj si ne bi privoščile tudi me 
kak izlet na bližnjo Gorenjsko? 
V bodoče bomo koristno in  tak
tično uporabile nasvete, ki jih  
je  v članku dovolj. Če si človek 
delo malo porazdeli, če si zna 
pridobiti tudi ostale člane za po
moč, potem to ni nemogoče.

Mislim, da je ta žena članek 
oziroma bolje rečem nasvet pra
vilno razumela in ga v korist 
družine in sebe tudi upoštevala. 
Prepričan sem, da ni bila edina. 
Več o tem pisati se m i zdi zato 
nepotrebno. Urednik

M l  D E L A M O  
B L A G O /  N E

no je , 37. na jv išje  božanstvo m o
ham edanske vere, 39. soglasnika v 
abecedi, m ed  ka te rim a se n ah a ja  
č rk a  s, 40. izvoljenka k ra lja  M at
jaža, 42. im e č rk e  r , 44. nasad  v 
m estu, 47. rek a  na Poljskem  in 
na  m eji z N em čijo, dolga 860 km , 
48. poželjivost, naslada , 49. veliko 
glasbeno delo, ki vsebuje arije , 
51. oslovski glas, 52. pesem , na
pev, 53. dvojna poteza p ri šahu, 
ko  zam en ja ta  m esti trd n jav a  in  
k ra lj, 55. m esto  v severni I ta liji 
ob reki Adiži, 47. v rs ta  geome
trijskega  lika, ki ga o m eju je ta  dve 
neenaki vzporedni im dve enaki 
nevzporedni stran ici, 58. prebiva
lec našega največjega polotoka.

Navpično: 1. ras tlin sko  tkivo, 
ki ga sestav lja jo  odm rle  celice 
rastline, 2. garaža za sh ran jevanje  
vozil m estnega prom eta, 3. ječa
nje, stokanje, 4. železniška trač
nica, 5. začetnici švedskega ke
m ika, iznajd ite lja  d inam ita  in 
ustanov ite lja  po  n jem  im enovane 
nagrade, ki jo  podelju je jo  vsako 
leto  za n a jbo ljše  dosežke v kn ji
ževnosti, m edicini, fiziki, kem iji 
iin bo rb i za svetovni m ir, 6. trud , 
napornost, 7. kemični simbol 
elem ent sam arij, 8. barva kože, 
polti, 9. del Z adnje Indije, kate
rega prebivalci se im anujejejo  
A namiti, 10. plem e, pasm a, 11. be
bec, slaboum než, 12. p reddverje

ALI PRI V 
ŽE DELATE
42 UR. NA
TEDEN o



V pokoj sta šla
Jože Hočevar-Primož

V svoj zasluženi pokoj odhaja  
danes tudi Hočevar Jože — Pri
mož, zaposlen kot m azalec s tro 
jev v o b ra tu  II . Jože je  že od 
vsega začetka bil aktiven in  ne
om ajen (borec za delavske ipravice. 
Udeležil se je  velike tekstilne 
stavke v Tacnu, b il po tem  vse
skozi zvest c iljem  delavskega 
razreda in kom aj je  nastopil 
službo v našem  pod je tju , je  že 
iskal zvez z naprednim i ljudm i 
v pod je tju . Za časa NOB je  bil 

in glavna zveza v vasi

V erjetno ste bili zadnzič k a r  ma- Pred tkaln ico  I I  opažam  zadnje  
lo  razočarani, ker sem bil tako  čase razbite zaboje, raztresen pa-
kratek . Prišlo  je  pač tako, da m e p ir  in  drugo navlako. K er vsega aktivist
je  u rednik  m oral k repko  odreza- tega prej tam  n i bilo videti, sem  Dornice kjer" se je  sesta ja l z B il
li, k e r je  bilo gradiva vsaj en k ra t napravil zaključek, da  je  verjet- banom Jakom  Bidom  -  B ran-
celo za deset s tran i preveč. M eni no tisti, k i to  u reja , bolan. Upam, kom in osta]im b Njegovi sodelav-
osebno je  bilo celo prav, ker sem  da bo km alu zopet zdrav, k e r
v tistem  delu, ki je  bil odrezan, takšno stan je  enoti n i v ponos 
napisal nekaj tak ih  zadevčic, k i in pohvalo.
bi mnogim  povzročile glavobol, sem  ^  nekaj slabih
mena pa  ustrezno število sovraz- priipomb n a  ra5un Jm b r ike:
nlKov- PREDSTAVLJAMO VAM. K er

Danes m oram  nekoliko obdela- u rednik  n a  te  p ripom be ne  m isli 
ti naš bodoči 42-urni delovni te- odgovoriti, bom  pa  jaz. K adar 
den. N ajprej b i povedal, da  ga  p redstav lja  naš Tejč v  tej rub ri- 
nekateri kaj rad i im enujejo  de- (ki ljudi iste  stroke, pač  ne m ore 
lovni tednik, vendar tednik  ne  po- zajeti vseh, ker je  v listu  prem a- 
m eni nič drugega ko t n a  prim er k> p rosto ra . K ar pom islite, koliko 
časopis, ki enk ra t tedensko izha- stran i bi m oral list im eti, če bi 
ja . V prihodn je  upo rab lja jte  to- hoteli v  n jem  p redstav iti vse tkal- 
re jo  naziv delovni teden  a li p a  ke, pred ice itd . Zato n a j ne  bodo 
(Skrajšan delovni čas. Druga reč, užaljeni tisti, ki jih  je  Tejč izpu- 
ki je  bolj zanim iva p a  je , d a  nam  stil ozirom a jih  bo  v prihodnje , 
ta  /skrajšan delovni |čas istalno On pač vzame najbo lj zanimive, 
hodi po glavi, čeprav m eni oseb- za katere  pa  potem  n i treb a  m i
no njegovo ozadje kaj čudno iz- siiti, da so tud i najbo lj p ridn i 
gleda. K ako naj si nam reč p red - in vestni. Up'am, da v p rihodnje  
stavljam  ta  delovni čas, če h k ra ti zato  ne bo več nepotrebnih  opazk, 
ugotavljam , da mesečno naredim o nevoščljivosti in odvečne kritike, 
v našem  p o d je tju  toliko nadur. Sedaj p a  nekaj resnega. Zelo 
da bi m orali im eti k a r  56-urni m oram  pohvaliti tis te  članice ko- 
delovni teden, če b i hoteli delo lektiva v o b ra tu  I, k i nosijo  rože 
opraviti v rednem  delovnem času. k  spom eniku padlih  tekstilcev. 
K olikor bi torej le uvedli skraj- Upam le, da tega ne  bodo' opusti- 
šanega, se bodo zanesljivo povi- le sedaj, ko sm o nabavili vaze. 
šale nadure, s tem  p a  nism o p ri- Res vas m oram  pohvaliti tiste, 
dobili kaj prida, vsaj večina ne. k i to  delate.

MRTVA ČRKA NA PAPIRJU 
(IN NE EDINA)

(Dalje s  3. stran i) 
nem  obdobju  (m esecu ali trom e-

tere  enote m orale  p lača ti iz svo
jih  osebnih  dohodkov p rim an j
k lja j tu d i tak ra t, ko bi p o d je tje  
k o t celo ta (izkazovalo pozitivno  
razliko. V p rim eru  tako  izvedene

del svojih  p rih ran je n ih  sredstev  
tu d i za osebne dohodke vsaj v 
oblik i p rem ij posam eznikom , če 
ti n ič  ali zelo m alo  izo s ta ja jo  z 
dela, k ak o r im a jo  to  že uvedeno 
v nek a te rih  p o d je tjih .

Iz tega bežnega p reg leda  m ož-

sečju ali po lle tju ) bi se razdelila  decentralizacije  pa  m islim , da  bi 
na  ekonom ske enote  -po k ljuču  ekoinomske enote lahko  p o rab ile  
ozirom a k rite riju , ki bi ga osvo
jili za posam ezne ekonom ske 
enote  ali skupine EE  in  bi te  
uporab lja le  ozirom a k rile  te  raz
like po  določilih, ki velja jo  za 
p o d je tje  ko t celoto. 2. Razlike 
(pozitivne in  negativne) m ed p ri
padajočim i in  po rab ljen im i sred- _ v_ _
stv i bi se ugotav lja lo  po  eko- nosti in  načinov vid im o, d a  je  
nom skih  eno tah  sam osto jno  in  p rob lem atika  zelo p e s tra  te r  vred- 
neodvisno od skupne razlike za na  š tu d ija  in  rešitve, sam  p rin c ip  
celotno p o d je tje  po k rite rijih , ki Pa  Pozitiven m vzpodbuden. Če 
bi bili analogni k rite rijem  za  ne bi b d ’ navsezadnje ne  b i b il 
podjetje . V tem  p rim eru  bi to  upo rab ljen  v odnosu do  gospo- 
p reds tav lja lo  sam osto jen  sistem  darske  organizacije in  n a jb rž  
stim u liran ja  za znižanje bolni- tu d i rte bi p riše l v naš p rav iln ik , 
ških izostankov po ekonom skih Z avedati se m oram o, da  n as bol- 
enoitah in  bi n ek a te re  EE  dobile n išk i izo s tank i p ri sedan jem  po- 
sredstva  tu d i tak ra t, k ad a r bi m an jk an ju  delovne sile m očno 
p o d je tje  ko t celo ta izkazovalo ne- ov irajo  v izpo ln jevanju  p lansk ih  
gativno razliko  ozirom a b i neka- nalog, p reko račevan je  bolniškega

staleža p a  nam  povzroča tu d i p o 
večane s tro šk e  v oblik i povečane
ga p rispevka za socialno zavaro-

ci ga cenijo  kot vestnega in po
žrtvovalnega delavca in m u ob 
tej .priliki želijo  še m nogo, m no
go let v krogu  dom ačih in m u 
še enkra t kličejo — srečno, Jože!

Sodelavci

Matija Markun
Pretekli mesec je  odšel v svoj zasluženi pokoj nam  vsem  znani vanje, ki ga m oram o  plačevati, 

in  p riljub ljen i kovač M a r k u n  M atija. V p o d je tju  je  bil zaposlen Zato bi m orali izko ris titi vse 
od 1935. le ta  dalje, sodeloval in  je  v stavki 1936 in  bil tu d i n a  s tran i m ožnosti in oblike, k i bi prispe- 
NOB. Takoj po vojni je  prevzel m esto kovača v vzdrževalnih ob ra tih , vale k  znižan ju  izostankov, p red - 
Danes, ko odhaja  v pokoj, m u sodelavci in  p rija te lji želimo, da  b i vsem  p a  oživiti sistem  in  določila, 
v m iru  in veselju preživel še veliko dni in da bi o sta l vedno tako  ki jih  že im am o v naših  pravil- 
tovariški ko t je  bil v ob ratu . Sodelavci ni;kih. A. M iklavčič

Iz le t na P litv ič k a  je z e ra
Izlet, to  je  vedno ak tualna  te- vi se lepo podajo  tud i lepo u re - di zaspancev, ven d ar tako  m alo, 

m a razgovora; v menzi, na delov- jena sprehaja lišča  m ed jezerci in da o n jih  ra je  sp loh  ne govorim , 
nem  m estu  ali drugod. Ta želja slapovi, .ki ti vedno znova silijo  V sak po  svoje s i je  k ro jil zaklju- 
se je  pred  k ra tk im  uresničila čla- p red  fo tografski ap ara t. N aša ček dneva in  p re d  nam i se je  že 
nam  plem enitilnice I. S indikalna skupina se je  raz trgala  in vsak je  kazal Zagreb. N jegova lepo ta  v 
podružnica je  p rired ila  enodnev- hodil zase, da se naužije tistega cen tru  in  njegova »črna« g rad n ja  
ni izlet na P litvička jezera. Cena kar m u  najbo lj ugaja. Sedem urni na  perife riji s ta  vsakem u izm ed 
je bila m inim alna — 500 din in  še postanek so nekate ri uporab ili tu- nas da la  svoje m išljen je  o n jem . 
za tako »stiskaskega« človeka vab- di za  to, da so si od zunaj in od- N ato ismo se ustavili n a  Otočcu,

________________    , ___. ljiva. Razumljivo je  to re j, da se znotraj ogledali lep hotel, Plitvice, k je r so cene m nogo bolj »zasoije-
k ar m nogi člani iz uprave hod ijo  nobena vest ni tako  h itro  razne- Malce s strahom  sm o stopali v ta - ne« ikot čevapčiči. Po enournem

Že velikokrat sem  omenil, daN ekateri p a  im ajo  ta  sk rajšan i 
čas že nekaj let, pa  naj zato  n ikar
TU» tiŠČiin t ia  H ö r  cn VTf» vpm  Js-cu m m J « 1 “ »Ul U - u p i ave  llu cu ju  > « l iu  laivu u m u  la m e -
katere člaln iceko lek tiva  so »po- p rf dčasno n a  kosil?  v raenzo' Na sla PO obra tu  k o t ta. Tov. Zdešar-
gruntale« pravi odgovor za uved- f alost razru °P onp“  “ f  za'  Jeva' ,kl ->e J bir/ la 'P^Jave' Je ™ e-
bo tega tako  znam enitega sk ra j- Pa Č F l  °  ^  a 3 Poln®.,ro k e ,df la - 0 d h ° d avtobu‘* j  , ■ • Jih bom začel k a r z im eni objav- sa je b il določen za druigo uro
sanega delovnega tedna, ki je  lja ti. Zraven ^  naž sodelavec zju tra j.
takle: SKRAJŠANI DELOVNI TE
DEN BOMO V NAŠEM PODJET
JU UVEDLI L APRILA!

To, da  ra d  stikam  po  ženskih 
straniščih, že veste. Bil sem  v 
preteklem  mesecu tud i v ženskem 
stranišču v upravnem  poslopju v 
obratu  I. Rečem vam, da sem  
k a r zaplaval preko luž. Druga n je
gova posebnost p a  je  bil umival-

Tejč nared il tud i sličice, da  bo 
dokum ent popoln. Na ustreznem  
m estu  so m i nam reč dej ah, naj 
konkretno  povem, kdo so ti tički. 
To bom  v p rihodnje  tudi storil. 
Ne m islim  tu  seveda tistih , ki 
gredo prej na  kosilo, če im ajo 
pozneje sejo, obvezno n adurno  
delo in podobno, am pak sam o 
tiste, ki hodijo  ob tr in a js ti u ri

nik z veliko luknjo. Vse je  tako  ?at0’ da gredo P ° tem  že ob. . . . J e r i i r i n o i c t i  l i n  H o r v m i r  C  m./vv>n i rt
izglodalo, da je  kaj težkega vanj 
padlo ali sedlo. Naj bo eno ali

š tirina js ti u ri domov. Če m orajo  
delati neposredni proizvajalci do 
dveh, naj delajo tud i tisti, ki žedrugo, zgodilo se ie  lahko sam o uv“ * ' : uc‘a]“  -

v tem  stranišču m ed delom d o stik ra t n im ajo  kaj

Nekoliko drugačno sliko pa nu
di stranišče — zopet žensko — v 
tkalnici I. Rečem vam, da so vra
ta in stene na gosto popisane s

delati. Pa naj bo zam era gor ali 
dol!

Mnogo jih  je bilo, ki so se od
pravili n a  p o t že k a r  v soboto, 
vendar k a r  privatno . N ajprej v 
kino, po tem  m alo k Jelenu ali v 
P ark  restavracijo . U ra je  km alu 
kazala nedeljo in že sem  se od
pravil p ro ti tovarni. Ob prihodu 
k v ra ta rju  sem  ugotovil, da nisem 
sam o jaz  prebedel prvi del noči, 
am pak, da je  tam  še p a r  takih , ki 
so malo »potrjeni«. K m alu je bi
la vsa d ruščina skupaj in  naš 
šofer Jože je pognal. Začeli so se 
prvi (kilometri od vseh 600, ko
likor smo jih  nam eravali prevozi
ti to nedeljo. Prva naša u radna 
posta ja  je  bila v Novem m estu, 
k jer sm o se nam eravali (malce

ko reprezentančni ho tel z mislijo-, postanku  sm o nadaljevali p o t 
zdajle nas bodo  p a  »odrli«. V endar p ro ti L jub ljan i in  nap re j p ro ti 
smo se zm otili, cene so. bile še K ran ju . Lep izlet b o  m arsik o m u  
k ar p rim erne  in tako je  dobra vo- ostal v lepem  spom inu. P repričan  
Ija naraščala  in se stopnjevala. sem, da v bodoče ne b o  n ič slab- 

Prišel je  čas odhoda in krenili še z udeležbo na izletih, ka tere  
smo p ro ti -domu. Avtobus je  sem  organizirajo  naše organizacije v 

tja  zajel vesel val pesm i in tovarni.
hum orja. N ekaj je  bilo  sicer tu- Tejč

Svetoval b i tudi, da  se za vra-
_____ ____a____ 1..a .,iTI1.Jllv o tarsko službo h itro  nabavi dobra  podkrepiti. N aleteli smo (kaj sla-

sočnimi besedam i, ki so ponekod Ln to^ ?a a r a - Moti m e nam reč to , bo; ravno k  »pometanju« sm o .pri
čelo v rim i. Tudi risbe  n iso  red - d a , odha ja jo  ljud je  iz p o d je tja  šli. N ekaj zapoznelih gostov je ne
ke. č e  povem še to, da je  um i- rat„ p.° dve ,ak  *r i _ m inu te  kako z nezaupanjem  zrlo  v  našo
valnik poln prediva iin bombaža, p re j- To » c e r  ni. talko hudo, ven- 
si lahko zam islite pravo tihožitje  , a r  gre za prm clP- t r a ja  de- 
Povem vam  pa, da bi si p rekleto  lov“  cas ,do  dveh' po tem  « ai vra- 
premiislil, prodno bi si m ed stva- *.a rp  tu d * v rata  odprejo  šele ob 
rite lji teh  verzov in  risb m oral dveb- 
poiskati družico. Lič.

gručo, ki je  kalila nočni m ir, k e r 
je  po njihovem  m nen ju  ta  p rip a 
dal sam o n jim . K er tukaj ni bilo 
»kruha«, sm o j o- m ahnili naprej in 
v M etliki zopet m alo počili. Ta
k ra t je  od nekod zadonela goren j
ska polka in že se je slišalo v ri
skanje. Tu sm o .se srečali k a r  s 
K ranjčani, ki so 'tukaj praznovali 
neko pom em bno obletnico in ve
sela harm onika je  dokazovala, da 
se niso tako  slabo »podprli«. Ne
kaj Metličanov, ki so že ob tej 
zgodnji uri vsatil, je  ugibalo, o.d 
kod so ti zgodnji obiskovalci, č a s  
nas je p rigan jal, zato smo pognali 
in si lomili-kosti n a  zelo slabi cesti 
p ro ti Karlovcu. Tudi tu je  bil ob
vezen postanek. Spili sm o turško, 
nakupili nekaj redkvic in  podob
nega. K er avtobusu ni bilo do po 
čitka, sm o km alu »leteli« po lepi 
asfaltiran i cesti iproti Plitvicam. 
Med vožnjo seveda ni m anjkalo  
»zafrkavanja« deklet v  avtom obi
lih, ki so vozili za našo »garo«. 
Glavno- 'besedo je imel vodja iz
leta V irant Slavko, ki je  vsesko
zi nekaj »klofov«.

In že smo na Plitvicah. č lo 
vek onem i ob pogledu na slapo
ve in islapiče, ki se spuščajo  z 
vseh stran i kanjona. Lepo ju tro

M atlja MARKUN (levo) in  tov. Jože HOČEVAR- £  Sä Ä jV b r e s ^ ^ t
ravno darilo  narave. K  lepi n a ra -Prim ož (desno)


